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آقای رئیس جمهور! برای آرام کردن کشور، 
فرمان را دست خودتان بگیرید

* محمد مهاجری
۱- وقتی ســاختمانی دچار حریق می شــود، آتش نشــانها به محض اینکه به 
محل حادثه می رســند، همه تلاش خود را صرف دو کار می کنند: مهار آتش و 
دورکردن موادی که می تواند دامنه حریق را گســترش دهد، آن هم با »سرعت 

حداکثری« و »دقت تا سرحد امکان«.
آنهــا در دقایق اولیه دنبال دلیل آتش ســوزی یا عمدی -ســهوی بودن آن یا 
پیداکردن مقصر نمی گردند و حتی اگر مقصران یا قاصران در صحنه باشــند به 
ســرزنش شان نمی پردازند چون برای این کارها فرصت کافی هست.در دقایق و 
ساعات اولیه درایت و تیزهوشی و سرعت عمل مهم است. بعد از مهار آتش و پیدا 
شدن آرامش و شرایط پایدار، دلایل و مقصران و سوءتدبیرها و... را پیدا می کنند 

و برای جلوگیری از تکرار آتش سوزی، چاره می اندیشند.
۲- شــرایط امروز جامعه مانند همین مثال است. بنا به دلایل و عواملی، جامعه 
ملتهب شده و ناآرامی هایی در کشور به وجود آمده است؛ بی اعتمادی به اخبار 
رســمی و مسئولان هم در بالاترین ســطح از سال ۱۳۵۷ تا کنون رسیده؛رسانه 
های رســمی و مجازی قابل اتکا نیستند؛ رسانه های بیگانه هم دائما پمپاژ خبر 
راست و دروغ می کنند؛ مقامات رسمی و غیررسمی بعضی کشورها از اغتشاشات 

حمایت می کنند و...
۳- خب چه باید کرد؟

برای مهار این اتفاقات، یک فرمانده میدان )و فقط یک فرمانده( لازم است. همه 
ارکان دیگر باید به فرمان او عمل کنند. سیاستگذاری در مورد بازداشت، برخورد 
با تجمع کنندگان، صدور بیانیه و فعالیت رسانه ای و نظایر آن باید همگی به یک 
نفر سپرده شــود.برهم زدن امنیت جامعه توسط هر کس، حتما غیرقابل تحمل 
اســت و با آن باید به شدت برخورد شود و هزینه آنرا هم داد، اما پیش نیاز مهم 
آن، همــراه کردن افکار عمومی اســت.اگر کلیت جامعه بپذیرد که برقراری نظم 
و آرامش مقدمه ای اســت بر اینکه قدمها برای تامین خواســته ها بطور جدی 

برداشته شود، همراهی اش در اسرع وقت صورت می گیرد.
۴- به نظر می آید فردی که در این زمینه می تواند چنین جامعیتی داشته باشد 
شــخص رئیس جمهور است. اصل ۱۱۳ قانون اساسی ، او را دومین مقام رسمی 
کشور، مسئول قوه مجریه و مسئول اجرای قانون اساسی می داند. تفسیر ۱۰سال 
پیش شــورای نگهبان مبنی بر اینکه رئیس جمهور فقــط در حوزه قوه مجریه 
اختیار اجرا دارد، خلاف نص قانون اساســی اســت.حال آنکه از ظاهر این اصل 
چنین برمی آید که رئیس جمهور در مقام اجرای قانون اساسی، حتی حق نقض 

تفسیر شورای نگهبان را دارد.
۵- وحدت فرماندهی و ریاست، آن هم برای رئیس دولت سیزدهم که با همراهی 
بخشهای مختلف مشغول حکمرانی است، یک فرصت طلایی برای شخص آقای 
رئیسی است.اما اقتضای این فرصت، بهره گیری کامل از اختیارات و کنارگذاشتن 
تمجمج و دوپهلو ســخن گفتن اســت. اگر واقعا گشت ارشــاد را قبول ندارد با 
صراحت و شــجاعت آن را منحل کند و اگر جز این است تصمیم شفاف خود را 

بیان کند.
۶-ناآرامی های اخیر برآمده از مطالبات پاســخ ناگفته بخشهایی از جامعه است. 
یکی از مهمترین آنها حذف یا بی اثرکردن نهادهای مدنی)اجتماعی،سیاسی،فره
نگی،اقتصادی( و از بین بردن راههای تعامل و ارتباط با جامعه اســت.اتفاقا اراده 
قوی و تصمیم قاطع برای فعال شــدن نهادهای مدنی و چهره های تاثیرگذار و 
مورد قبول بخشــهایی از جامعه، می تواند رئیس جمهــور را در مهارکردن فضا 

کمک کند.
۷-ورود ســلبریتی ها به موضوعات اخیر، چه درست باشد یا نادرست، برخورد با 
آنها و بازداشــت شــان و یا واردکردن اتهامات متعدد به آنها )حتی اگر همه هم 
درست باشــد( نه تنها کمکی برای ایجاد آرامش نمی کند که به عصبانی شدن 
جامعه منجر می شــود. تعدادقابل توجهی از همین ســلبریتی ها ، روزگاری در 
خدمت منافع نظام بوده اند و در آن مقاطع، مورد احترام همین هایی قرار گرفته 

اند الان به آنان فخاشی می کنند.
۸- تکــه پاره کــردن جامعه و دمیدن بر آتش خودی-غیــر خودی به خصوص 
در شــرایط حال،تنها تاثیرش داغتر و تندتر کردن فضاســت. عناصر سیاسی و 
رســانه ای که این بازی را در جامعه راه می اندازند سالهای سال با همین روش 
به اهداف خود برای تنگتر کردن فضای سیاســی جامعه رســیده اند و الان هم 
می خواهند از نمد ناآرامی ها برای خودشــان کلاه بدوزند.بازداشــت چهره های 
سیاسی،هنری،ورزشــی یا تهدید آنها به محاکمه اگر می توانست سودی داشته 
باشــد باید در دوره های قبل مفید واقع می افتاد حال آنکه در بسیاری موارد به 

محبوبتر شدن آنها انجامیده است.
از نفوذ این افراد همچنان می توان بهره گرفت و برای این کار باید اولا اعتماد آنها 

را جلب کرد و ثانیا از آنها برای بهبود اوضاع کمک خواست.
۹-اگر رئیــس جمهور اختیار کافی دارد - که دارد - پس می تواند مســئولیت 
کوتاهــی همه دســتگاهها را بپذیــرد و از طرف همه دســتگاههای حاکمیتی 
عذرخواهی کند. و یکی از اولین گامها، پوزش خواهی از ایجاد گشــت ارشــاد و 

عملکرد آن است.
۱۰-برخی تجمعات با آنکه شــعارهای تند از آن شــنیده می شود، مخل امنیت 
عمومی نیست و حتی از آن جهت که به تخلیه هیجانات منجر می شود، مفید هم 
هست. به همین دلیل حضور لباس شخصی ها برای برهم زدن اینگونه تجمعات 
سم است . اگر پلیس ، مانع حضور لباس شخصی ها در این مراسم شود، آرامش 

زودتر برمی گردد.
۱۱- در اینکه دشمن از آشوب و اغتشاش سود می برد تردیدی نیست ، اما در بوق 
کردن اینکه همه تجمع کنندگان عامل دشــمنند ، به یک روش تکراری،خسته 
کننده و باورناپذیر تبدیل شده و حتی حالت ضدتبلیغ پیدا کرده. بدتر این است 
که گفته شود اینها فریب خورده و احساساتی و تحت تاثیر رسانه های بیگانه اند.
۱۲- اگــر وعده های دولت به ویژه در امور اقتصادی محقق شــود، بســیاری از 
همراهی ها با تجمع کنندگان کاســته می شود. وقتی تحریم ها همچنان ادامه 
دارد ، بلاتکلیفی برجام و بیان حرفهای تکراری از جمله مقصر دانســتن طرفهای 
غربی و دل دل کردن برای اتخاذ تصمیم از ســوی رئیس جمهور، احســاس بی 
خیال بودن دولت نســبت به تعامل مثبت با دنیا را افزایش می دهد. متاســفانه 
وزارت خارجه و تیم مذاکره در این زمینه ناکارآمد و کارنابلد هستند.فرســتادن 

سیگنال مثبت به جامعه راهگشاست.
۱۳- بعضی مســئولان دولت با حرف زدنشان هیزم برای آتش می آورند و رسانه 
های دولت و حامیانش در اوج ناشیگری هنرشان فقط طولانی کردن دوره ناآرامی 
هاست. تا وقتی تعریف رسانه ازتعریف بوق فاصله نگیرد، آش همین است و کاسه 

همین.
۱۴-از عملکرد دولت چنین برمیآید که مشــاوران متبحر و دلسوز ندارد ، یا اگر 
دارد به حرف شان توجه نمی کند. در همین جناح اصولگرا افراد متعددی وجود 
دارند که پیش از این در حل بحرانها کارآمدی خود را نشان داده اند. از این افراد 
موجه برای پای کارآوردن اقشــار فرهیخته و طبقات مختلف جامعه به ســادگی 

می توان بهره گرفت.
۱۵- آنچه گفته آمد اشــکالاتی است که با اراده و دستور رئیس جمهور در کوتاه 
مدت می تواند برطرف شــود. البته موانع بزرگی چون ناتوانی بخشهایی از دولت 
برای همراهی با او وجود دارد که با جایگزین کردن افراد مجرب می تواند برطرف 
شــود. بااینحال اقدامات میان مدت و درازمدت هم قابل پیشنهاد است که بماند 
برای بعد. فقط اشاره به این نکته کافی است که در گامهای بعدی باید برای همه 

اقشار مردم)حتی مخالفان نظام( امکان حضور در صحنه سیاسی را فراهم آورد.
کلید حل همه اینها در دست رئیس جمهوری است که کل حاکمیت با او همراه 

است. این گوی و این میدان.

آخرین جزئیات پرونده مهسا امینی؛

وکلا بدنبال بررسی دوربین روی لباس پلیس
نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور 
و شــوراها در مجلس گفت: فرصت سه 
هفته ای پزشکی قانونی برای ارائه گزارش 
نهایی و رســمی خود درباره پرونده فوت 
مهسا امینی تا پایان این هفته به پایان می 
رسد و انتظار می رود این گزارش تا پایان 

این هفته به دست مجلس برسد.
محمدحســن آصفری، دربــاره آخرین 
وضعیت روند پیگیری پرونده فوت مهسا 
امینــی در مجلس، بیان کــرد: پس از 
ماموریت رئیس مجلس شورای اسلامی 
به کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 
بــه منظور پیگیری دقیــق ابعاد پرونده 
مهســا امینی، دو جلســه با مسئولان 
نیروی انتظامی، پزشکی قانونی، سازمان 
اورژانــس و دیگــر مســئولان برگزار و 
گزارش های مقدماتی از دســتگاه های 

مربوطه اخذ شد.
وی در ادامه اظهار کرد: اکنون ما منتظر 
نظر نهایی پزشکی قانونی هستیم تا پس از 
دریافت گزارش، جمع بندی نهایی صورت 
گرفته و گزارش کمیســیون درباره ابعاد 
پرونده به صحن مجلس و مردم ارائه شود.

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور، 
با بیان اینکه پزشــکی قانونی به ما اعلام 
کرده بود که ظرف دو الی سه هفته نظر 
نهایی و رســمی خود را به مجلس اعلام 
می کند، اظهار کرد: بر این اســاس پایان 
این هفته فرصت ســه هفته ای پزشکی 
قانونی به پایان می رســد و باید گزارش 
نهایی و رسمی پزشکی قانونی به مجلس 

ارائه شود.

حضور پدر مهسا امینی و وکلای او در 
جلسه پزشکی قانونی

در همین رابطه یکــی از وکلای خانواده 
مهسا امینی از تشــکیل جلسه پزشکی 

قانونی درباره این پرونده خبر داد.
صالح نیکبخت در گفت وگو با ایسنا درباره 
آخرین وضعیت پرونده موکلش گفت: به 
دنبال درخواست وکلای خانواده امینی و 
نیز خواسته اولیای دم، رسیدگی پزشکی 
قانونی با حضور گروهی از اساتید برجسته 
و جراحان مغز و اعصاب معروف در کشور 
که اکنون بازنشسته هستند و در هیچ کار 
دولتی یا  خصوصی اشــتغال ندارند، در 
ابتدا مورد قبول آقای شهریاری سرپرست 
دادســرای جنایی قرار گرفــت و وکلا و 
خانواده امینی انتظار داشتند زمان تشکیل 
جلســه در هفته جاری اعلام و به وکلا و 
خانواده امینی فرصتی داده شود که این 
پزشکان را معرفی و از دادسرا تقاضا کنند 
هرگونه اعلام  نظــر در مورد نحوه و علل 

فوت اعلام شود.
وی افزود: روز پنج شــنبه هفته گذشته 
ریاست محترم دادسرای جنایی به آقای 
امینی اعلام کرده بود که ساعت ۱۳ امروز 
)شنبه( در جلسه ای که در مرکز  پزشکی 
قانونی در تهران تشکیل می شود، حضور 
یابــد.  با توجه به اینکه آقای امینی دچار 
اندوه ناشی از کشته شدن دخترش مهسا 
بود، او هیچ گونه تمایلی به حضور در این 
جلسه را نداشــت ولی با این حال وقتی 
موضوع را بــا وکلا مطرح کــرد ما به او 
توصیه کردیم به دلیل اینکه می خواهیم 

پرونده منحصــرا از طریق مرجع قضایی  
پیگیری شــود این بار حضــور یابد و  به 

سوالات احتمالی آن جلسه پاسخ دهد.
وکیل مدافع خانواده مهســا امینی افزود: 
بــه همین جهت ما )وکلا( او را  همراهی 
کردیم  و در ساعت مقرر در مرکز پزشکی 
قانونی در خیابان بهشــت حضور یافتیم 
و بعد حدود یک ســاعت معطلی زمانی 
که ما به علت برگشــت آقــای امینی به 
شهرشــان می خواســتیم از  پزشــکی 
قانونی خارج شویم ولی مقامات پزشکی 
قانونی درخواســت کردند کــه ما نرویم 
و در جلســه ای که از ســاعت ۱۰ صبح 
امروز تشکیل شده بود حضور یابیم و در 
جلسه پس از اظهارات آقای شهریاری به 
ســوالاتی که او از آقای امینی و ما کردند 

پاسخ دادیم.
وی ادامه داد: ما از نحوه تشــکیل جلسه، 
بدون اعــلام قبلی آن به مــا  در زمانی 
که ما امکان حضور و درخواســت شرکت 
پزشکان مهم را داشتیم انتقاد کردیم و او 
توضیحاتی داد و گفت که هنوز شما می 
توانید مشــاوران خود را معرفی کنید. ما 
گفتیم البته به شرط اینکه قبل از اینکه 
پزشــکانی که بی طرف هســتند و هیچ 
وابستگی به دستگاه دولتی ندارند و عمدتا 
اساتید پزشکان حاضر در زمینه  جراحی 
مغز و اعصاب و متخصص هستند، قبل از 
اعلام  نظر حضور یابند  و پس از  بررسی 
اســناد و مدارک موجود اعلام نظر کنند.  
متاســفانه در حین جلسه متوجه شدیم 
جلسه ۳ الی ۴ ساعت قبل تشکیل شده 

و برخی از  پزشکان نظرات خود را  اعلام 
کــرده بودند و حتی در توضیحات بعدی 
بــرای ما اعلام کردند کــه فوت زنده یاد 
مهســا امینی ناشی از خونریزی مغزی یا 
ورود ضربه جسم خارجی نبوده و ممکن 

است علت داخلی داشته باشد.
نیک بخت تصریح کرد: مطابق سئوالاتی 
که ما از  پزشکان متعدد هم جراحان مغز 
و اعصاب و قلب و پزشــکان داخلی کرده 
بودیم و نیز با توجه به عکسی که  قبل از  
فوت مهسا در رسانه ها منتشر شده بود و 
نشــان می داد گوش او  خونریزی کرده، 
اعلام کردیم که بــا توجه به آن عکس و 
شــواهد موضوع  حکایت از این دارد که 
حادثه ورود ضربه بوده است و به هیچ وجه 
اظهاراتی که پزشکان گفتند درست نبود.
خواهان رسیدگی به صورت ویژه هستیم

وکیــل مدافع خانواده امینی ادامه داد: ما 
گفتیم اگر  نظریه پزشــکی قانونی  این 
است ما آن را نمی پذیریم و خواهان این 
هستیم که این پرونده  همانطور که رییس 
قوه قضاییه دستور داده بود به صورت ویژه 
رسیدگی شــود و معنای ویژه بودن این 
است که در چارچوب های دست و پاگیر 
رســیدگی صورت نگیــرد و خواهان آن 
هستیم که در جلسه دیگری در پزشکی  
قانونی با حضور پزشکان متخصصی که  ما 
معرفی می کنیم این موضوع رســیدگی 
شود و لازمه این کار با توجه به آثار پیش 
بینی نشــده ای که مرگ مهسا در داخل 
ایــران و خارج برای ایــران بوجود آورده،  
نباید مصالح ملی  فدای این گونه مصلحت 

داری ها شود.
وی در پایــان گفــت: در آخر جلســه با 
توضیحاتی که آقای شــهریاری دادند و 
هرچند که صریح، مطلبی را نگفتند ولی 
در کل اعلام کردند که ما سعی می کنیم 
نظرات پزشــکان  و متخصصان از طرف 
شما شنیده شــود و  ما تقاضا کردیم در 
اجرای نظر رییس  قــوه قضاییه، هیاتی 
حقیقت یاب برای رسیدگی به کل موضوع 
و سیر حرکت از زمانی که مهسا در پارک 
طالقانی دستگیر شده و نیز تمام  عکس ها 
و فیلم هایی که از لحظه دستگیری ایشان 
و بــردن او به داخل ون و انتقال او از  ون 
به پلیس امنیت مورد بررسی قرار گیرد و 
آن عکس ها و فیلم ها و نیز  فیلم دوربین 
پلیسی که روی لباس های او نصب شده 
بود و حتی او به دخترخاله مهســا گفته 
بود که شــما نیایید جلو و عکس شــما 
هم می افتد و من مجبورم شــما هم ببرم 
و اظهارات او در دادســرا همه در معرض 

قضاوت عمومی قرار گیرد.
نیک بخت روز چهارشــنبه ۶ مهرماه با 
ایسنا گفته بود که والدین مهسا امینی از 
عاملان دستگیری مهسا از زمان رسیدن 
او به پلیس امنیت اخلاقی و سپس جریان 
تحقیقات و صحبت کردن با او، شــکایت 

کرده اند.
مهسا امینی دختر ۲۲ ساله  اهل سقز ۲۲ 
شهریور ماه از سوی نیروهای گشت ارشاد 
بازداشت و پس از دستگیری و هدایت به 
یکی از مقرهای پلیس تهران و انتقال به 

بیمارستان جان باخت.

دیدگاه

مجلس آماده اصلاح
از ایجاد بستر اعتراضات قانونی تا تغییر روند  برخی قوانین

سید ابراهیم رییســی در گفت وگوی تلویزیونی اخیر خود 
درباره درخواست برخی از فعالان اجتماعی و سیاسی مبنی بر 
اجرای راهکار های عملی در جهت اعتراض مناسب و قانونمند 
گفت: چه اشــکالی دارد برای گفت وگو، نقد و حتی اعتراض 
نســبت به یک تصمیم مراکزی را قرار دهیم که نسبت به 
برخی تصمیمات و روش ها نقد و اعتراض شود؟ شنیدن نقد و 
حتی اعتراض می تواند به ارتقای کار کمک کند و این موضوع 

در قانون اساسی جایگاه دارد.
رئیسی تصریح کرد: نکته بعدی این است که باید حد فاصل 
بین اعتراض و اغتشــاش مشخص شــود؛ اعتراض و سخن 
مخالف اشــکالی ندارد و باید شــنیده شــود، اما اغتشاش، 
به هم ریختنِ امنیت کشور، ایجاد هرج و مرج و تعرض به جان 
و مال مردم اســت که در هیچ جای دنیا قابل قبول نیست. 
امروز پلیس، ســپاه و بسیج مدافع امنیت کشور هستند که 
شیرین ترین سرمایه خود یعنی جان شان را کف دست گرفتند 

تا امنیت را حفظ کنند؛ اینان جزو خودِ مردم هستند.
وی افزود: خط قرمز جمهوری اســلامی ایران، امنیت جان 
و مال مردم اســت و نمی شود نســبت به جان و مال مردم 
اجازه تعدی داد تا افرادی با اغتشاش جامعه را به  هم بزنند؛ 
هیچ کسی از آحاد مردم این اجازه را نمی دهد. حال در همین 
ارتباط برخی نمایندگان مجلس هم با استقبال از این سخنان 
نظر خود را برای عملی کردن این درخواست ابراز داشته اند.

نقدعلی: مجلس آماده همکاری با دولت برای ایجاد بستر 
اعتراضات قانونی است

دبیر کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی، 
با استقبال از اظهارات رئیس جمهوری درباره لزوم نظام مند 
کردن طرح پیشنهادها، انتقادات و احیاناً اعتراضات و همچنین 
اصلاح برخی قوانین و روند ها گفت: مجلس شورای اسلامی 
در اجرای وظیفه قانون گــذاری خود آمادگی دارد که لوایح 
دولت را در این زمینه با اولویت در روند قانون گذاری قرار دهد 

و در قالب قانون جهت اجرا به دولت تقدیم کند.
محمدتقی نقدعلی با اشــاره به بخش هایی از صحبت های 
رئیس جمهوری در گفت وگوی تلویزیون شامگاه ششم مهر 
اظهار کرد: ریاســت محترم جمهوری در گفت وگوی اخیر 
تلویزیونی خود با مردم مطالب ارزنده ای پیرامون نتایج سفر 
به نیویورک و همچنین مباحث مرتبط با مذاکرات هسته ای 
و اقدامات انجام شده از سوی دولت و همچنین اتفاقات اخیر 

در کشور داشتند.
وی با بیان اینکه »مشــخصاً آنچه رئیس جمهوری در مورد 
نظام مند کردن و ایجاد بســتر طرح پیشنهادها، انتقادات و 
احیاناً اعتراضات مطرح کردنــد، موضوع قابل توجه و قابل 
تاملی است«، تاکید کرد: مجلس شورای اسلامی در اجرای 
وظیفه قانون گذاری خود هر لایحه ای را که دولت لازم بداند 
در اجرای اصول قانون اساسی که اظهار نظر ملت و انعکاس 
آن به حاکمان و همچنین طرح مطالبه از حاکمان را حقی 
مسلم می داند، تهیه و تنظیم کند، آمادگی دارد آن لایحه را با 
اولویت در روند قانون گذاری قرار دهد و در قالب قانون جهت 

اجرا به دولت تقدیم کند.
دبیر کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس همچنین درباره 
نقش مجلس در خصوص اصلاح قوانین و مقرراتی نظیر روند 
مربوط به حجاب، عفاف و گشــت ارشاد اظهار کرد: روند ها 
و راه های کوتاه تری وجود دارد تا بدون آنکه حساسیت های 
خاصی ایجاد یا اســبابی برای بازی دشــمنان فراهم شود، 
بســیاری از قوانین و احکام قانونی و شرعی شکل اجرایی به 
خود بگیرند؛ به نظر می رسد تغییر رویه هایی هم که در کلام 

رئیس جمهوری بود ناظر بر روش های اجرای قانون است.
نقدعلی افــزود: دوباره تاکید می کنم کــه اگر برای اصلاح 
روش های اجرای قانون نیز ضرورتی در قانون گذاری باشد ـ 
چه در قالب لایحه دولت و چه در قالب طرح ـ یقیناً مجلس 
آماده ورود به موضوع است، اما با توجه به اینکه دولت مجری 
قانون و عهده دار مسئولیت مدیریت جامعه است و مقام معظم 
رهبری نیز در این خصوص مکرراً تاکید کرده اند، اولویت با این 
است که موارد مورد نیاز جهت اصلاح در قالب لایحه تقدیم 
مجلس شود. در مجلس این آمادگی را داریم هر موردی را که 
به تشخیص رئیس جمهوری و اعضای کابینه نیاز به اصلاح 

داشت، در فرآیند های قانون گذاری مورد توجه قرار دهیم.
حسینی: وجود مراکزی برای ابراز نظر موافق و مخالف در 

کشور ضروری است
یک عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی، 
با تاکید بر اینکه مــا باید جا هایی را برای ابراز نظر موافق یا 
مخالف و عادلانه داشته باشیم، گفت: این یک ضرورت برای 
کشور است که این مراکز باید وجود داشته باشد، در کشوری 
که آزادی در آن نهادینه شــده، اگر صحبت مخالفی شنیده 
شود و اگر اعتراضی در چهارچوب قانون وجود داشته باشد، 

نه تنها آسیبی به آن نمی رساند، بلکه فضای تعاملی و همدلی 
بیشتری را ایجاد می کند.

سیدکریم حسینی در ارزیابی از سخنان شامگاه چهارشنبه 
رئیس جمهور در گفت و گوی زنده تلویزیونی، با بیان اینکه 
کلیات صحبت های رئیس جمهور و مواضعی که ایشــان در 
رابطه با حوادث اخیر داشتند در چند مقطع محل تامل است، 
گفت: رئیس جمهور نظریات قابــل توجهی را در خصوص 

حوادث اخیر در کشور بیان کردند که قابل ارزیابی است.
وی با اشــاره به این بخش از سخنان رئیس جمهور مبنی بر 
اینکه »ما فضای نقد و اعتراض را در جامعه داشــته باشیم و 
بســتر این کار توسط دولت فراهم و سخن منتقد و معترض 
شنیده شود«، تصریح کرد: قطعا ارزیابی که از این صحبت ها 
می توان داشــت، این است که مایه امید و خوشحالی است و 
توجه رئیس جمهور و مسئولان اجرایی کشور را به این موضوع 
می رساند که قطعا ما باید محل و مراکزی را برای بیان نظریاتی 
داشــته باشیم که مخالف نظریات اجرایی یک دولت است و 
توســط صنف یا قشری از جامعه در خصوص موارد صنفی و 

مواردی که در کشور و دنیا اتفاق می افتد، بیان می شود.
باید جا هایی را برای ابراز نظر موافق یا مخالف به صورت 

عادلانه داشته باشیم
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی در 
ادامه افزود: ولی اینکه موضوعی را در کشــور داشته باشیم یا 
قانونــی که قطعا مخالف و موافق دارد، ما فضای عادلانه ای را 
برای هر دو طرف ایجاد بکنیم که یک جمعی بیاید بگوید این 
قانون خوب است و تشویق و ترغیب به اجرای آن کند و یک 
جماعتی هم بیایند بگویند به این دلایل با این قانون مخالفت 
می کنیم، این فضای عادلانه و فضایی که امکانات لازم را برای 
اعتراض، نقد ها و ابراز نظرات موافق و مخالف وجود داشــته 
باشد، باید به شکل عادلانه وجود داشته باشد، اما نباید آن را در 
کنار راهپیمایی ها و تظاهراتی که بعد از اقدامات هنجارشکنانه 
که در خیابان ها و محلات مختلف شهر ها داشتیم گذاشت. 
حضور مردم در راهپیمایی ها و تجمعاتی که علیه آشوب ها و 

اغتشاشات است، نظر یک عده و گروه خاصی نیست.
اعلام آمادگی مجلس برای اصلاح برخی قوانین

حسینی در خصوص نقش مجلس در فراهم آوردن زمینه های 
قانــون حق اعتراض و اصلاح روند مربوط به حجاب و عفاف 
و گشت ارشاد، بیان کرد: یکسری قوانین مربوط به گذشته 

بوده و نیاز به تقویت، اصلاح و یا حتی بررســی مجدد دارند 
که مجلس برای این کار اعلام آمادگی کرده است. استحضار 
دارید که دولت اگر نیاز به قوانینی داشــته باشد آن را طی 
لایحه ای به مجلس ارائــه می دهد و مجلس نظرات خود را 

اعلام می کند.
وی در پایان تاکید کرد: قطعا مجلس هم، چون مجموعه ای 
از افکار و عقاید مردم کشور است در بررسی و تصویب قوانین 
نظر مردم را در چهارچوب قوانین بالادستی، قانون اساسی و 

در چهارچوب اعتقادات این کشور بررسی و مصوب می کند.
 فیروزی: اساس جمهوری اسلامی، شنیدن صدای 

مردم است
یک عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: بر اساس قانون، مردم حق دارند که نقد ها و اعتراض های 
خود را نسبت به روش اجرایی سیاست ها از طریق مقالات، 
سخنرانی های احزاب و یا برگزاری تجمعات مطرح کنند، اما 
نباید اجازه داد تا دشمنان مطالبات مردم را با دروغ پراکنی و 

فضاسازی به حاشیه ببرند.
رحمت الله فیروزی پوربادی با اشــاره به صحبت های رئیس 
جمهور با مردم در خصوص اتفاقات اخیر در ســطح کشور، 
بیان کرد: همان طوری که رئیس جمهور اشاره کردند اساس 
جمهوری اســلامی تا به امروز ایــن بوده که صدای نقد ها و 
اعتراضات مردم را بشنود. متاســفانه عده ای این موضوع را 

برنمی تابند و قصد دارند مطالبات مردم را به حاشیه ببرند.
وی افــزود: برخی با فضاســازی و دروغ و تهمت در فضای 
مجازی و یا در رسانه های معاند سعی دارند تا مطالبات مردم 
راه درست خودش را پیش نگیرد. اما ما در مقابل باید سعی 
کنیم تا این بستر مهیا شود که مردم به راحتی مطالبات خود 
را مطرح کنند و مســئولان نیز در راستای تحقق مطالبات 
مردم گام بردارند. نقد و اعتراض حق مردم است؛ اما نقد نیز 
باید منصفانه و ســازنده باشد. قطعا تخریب اموال عمومی و 
آتش زدن بانک ها و حمله به نیروی انتظامی و یا داشتن سلاح 

گرم و سرد در اعتراضات شایسته نیست.
نماینده مردم نطنز تصریح کرد: از لحاظ قانونی بستر اعتراض 
و انتقاد مردم فراهم اســت. اگر مردم به روش های حاکم در 
جامعه ـ چه در خصوص گشت ارشاد و چه در خصوص سایر 
سیاست های دولت ـ انتقاد دارند، باید مخالفت خود را مطرح 
کرده و حتی پیشنهاد خود را برای اصلاح روش ها ارائه کنند.

پایان این هفته آخرین فرصت پزشکی قانونی برای ارائه گزارش درباره مهسا امینی
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ذوب منابع ارزی با افت قیمت یورو

محدودیتی در خرید نان برای مردم وجود ندارد

بــا وجود پیامدهای منفی جایگزینی یورو با 
دلار، نه تنها در قانون بانکداری فکری برای 
منابع ارزی نشده بلکه بانک مرکزی درصدد 

استفاده از روبل در معاملات خارجی است.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از تجارت نیوز، معاون سرمایه گذاری خارجی 
صندوق توسعه اعلام کرد که افت قیمت یورو 
در ماه های اخیر، میلیاردهــا دلار به ذخایر 
ارزی کشــور آسیب وارد کرده است. حسین 
عیوضلو همچنین به انتقــاد از طرح قانون 
بانکداری پرداخت و خاطرنشــان کرد که در 
این طرح، هیچ اشاره ای به چگونگی مدیریت 

سبد ارزی کشور نشده است.
دارایی هایی که تبخیر می شوند

عیوضلو در ادامه تصریح کــرد که در طرح 
قانون بانکداری، هیچ اشاره ای به حفظ ارزش 
دارایی های ارزی تحت مدیریت بانک مرکزی 
بر اساس یک ارز جهان روا مثل دلار ملاحظه 
نمی شــود. این در حالی است که مهمترین 
عارضه و آســیب جدی در خصوص ذخایر 
ارزی تحت مدیریــت بانک مرکزی در حال 
حاضر ذوب و تبخیــر ارزش این دارائی ها بر 

اساس شاخص دلار می باشد.
صندوق توسعه ملی یا بانک مرکزی دوم؟

این عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی با 
اشاره بر اختصاص ۴۰درصد منابع ارزی بانک 
مرکزی به منابع صندوق، اعلام کرد که این 
درصد در سال های بعدی اضافه تر خواهد شد 
و صندوق توسعه ملی به عنوان بانک مرکزی 
دوم مطرح می شــود. به این ترتیب حضور 
حداقل دو عضو ثابت صندوق در هیأت عالی 
و کمیته سیاست گذاری پولی و ارزی بانک 

مرکزی ضروری است.
سقوط یورو و آب رفتن منابع ارزی ایران

همانطور که ذکر شد، دلیل اصلی افت شدید 
ذخایر ارزی کشــور در ماه هــای اخیر، روند 
نزولی قیمت یورو بوده است. بحران انرژی و 
رکود اقتصادی در اروپا و نیز افزایش بیشتر و 
سریع تر نرخ بهره در آمریکا سبب شد که در 
تیر ماه امسال، ارزش یورو و دلار برای اولین 
بار در تاریخ برابر شود. این اتفاق در حالی رخ 
داد که در متوســط قیمت هر یورو در دهه 
گذشته معادل ۱٫۱۸دلار بوده و قیمت یورو 
در طــول ۱۴ ماه حــدود ۲۰درصد کاهش 

یافت. اما تاثیر افت قیمت یورو بر ذخایر ارزی 
ایران، از یک تصمیم اشتباه در سال ۹۷ نشات 

می گیرد.
 یورو به جای دلار

در اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۷ و در گیر و دار 
خروج دولت ترامــپ از برجام، هیأت دولت 
کلیه وزارتخانه ها، ســازمان ها و شرکت های 
دولتی را موظف کرد که ارز یورو را به عنوان 
ارز مبنای گزارشگری و انتشار آمار، اطلاعات 
و داده های مالی خود مورد استفاده قرار دهند.
این تغییر از یورو به دلار در ارز مبنای کشور، 
به صندوق توسعه ملی هم سرایت کرد. حتی 
علی صالح آبــادی، رئیس کل کنونی بانک 
مرکزی کــه در آن زمــان مدیرعامل بانک 
توســعه صادرات بود نیز پیشــنهاد داد که 
صندوق توسعه در قراردادهای خود با بانک ها 

از یورو استفاده کند.
حال پــس از گذشــت چهار ســال از این 
تغییرات، مســئولان صندوق توســعه ملی 
اعتراف می کنند که ایــن تصمیمات اثرات 
مخربی بر منابع ارزی کشور داشته است. اما 
در همین حین تصمیماتی در دست اجرایی 

شــدن قرار دارند که می توانند مخرب تر از 
جایگزینی دلار با یورو باشد.

روبل وارد می شود
در ماه های گذشــته و پس از سفر پوتین به 
تهران در تیر مــاه، طرح جایگزینی روبل به 
جای دلار در مبادلات دو کشور، بیش از پیش 
قوت گرفته است. موضوعی که در دیدار صالح 
آبادی با هیات روســی نیز به آن تاکید شد 
و رئیــس کل بانک مرکزی صراحتا از هدف 

جایگزین کردن دلار با روبل پرده برداشت.
بسیاری از کارشناسان اقتصادی و بانکی در 
واکنش به این تصمیــم، آن را بی فایده و یا 
حتی ناممکن دانستند. سهم ناچیز روبل در 
مبادلات جهانی، حجــم اندک تجارت بین 

ایران و روسیه و نظام بانکی غیرقابل اعتماد 
روس ها، مهم ترین دلایلی بود که متخصصان 

را از طرح بانک مرکزی ناامید می کرد.
با این حال، تجربه ناخوشایند استفاده از یورو 
به جای دلار به عنوان ارز مبنای کشور، این 
نگرانی را بوجــود آورده که جایگزین کردن 
روبل نه تنها مفید نباشد، بلکه اثرات منفی 

بر اقتصاد ایران به جا بگذارد.
آن هم در شرایطی که مقبولیت و اعتبار روبل، 
به هیچ عنوان با یورو قابل مقایسه نیست و در 
شرایط کنونی که روسیه با تحریم های جهانی 
مواجه است، استفاده از ارز رسمی این شرکت 
ریســک های بزرگی را برای اقتصاد ایران به 

همراه دارد.

مشاور وزیر اقتصاد با بیان اینکه هزینه متوسط روزانه 
خرید نان به ازای هر نفر، حدود ۱۰۰۰ تومان اســت، 
گفت: برخلاف شایعات و گزارشات نادرستی که عموما 
در برخی رسانه ها منتشر می شود، در طرح هوشمند 
ســازی یارانه نان هیچگونه محدودیتی در خرید نان 

برای مردم وجود ندارد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از شــبکه 
اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا(، »محمد جلال« 
در خصوص آخرین اطلاعات و داده های مربوط به طرح 
هوشمندسازی یارانه نان اظهار کرد: بیش از ۹۶ درصد 
نانوایی های کشــور به زیرساخت کارتخوان هوشمند 

تجهیز شده اند.
وی افزود: حدود ۱۳۵ روز از شــروع طرح می گذرد و 

در فاز نخســت طرح، تمام نانوایان با تجهیز شدن به 
این زیرســاخت در پایان هر شب، متناسب با عملکرد 
فروش نان ثبت شده در کارتخوان های هوشمند خود، 
از کمک هزینه جبران افزایش هزینه اجاره و دستمزد 

بهره مند می شوند و این کمک هزینه در فاز بعد ترمیم 
خواهد شد.

مشاور وزیر اقتصاد خاطرنشــان کرد: تاکنون فروش 
بیش از ۹ میلیارد قرص از انواع نان در این سامانه در 
این مدت ثبت شده است که معادل نان مورد نیاز کل 

جمعیت جهان در یک روز است.
جلال توضیح داد: برآوردهای آماری بر پایه داده های 
به دست آمده نشان می دهد که انحراف مصارف آرد، 
برای تولید نان حدود ۲۵ میلیون نفر در روز کفایت 

می کند.
وی اضافه کرد: تاکنون بیش از ۹۲ میلیون کارت بانکی 
یکتا و منحصر به فرد در سامانه، سابقه خرید داشته اند 
و به طور متوسط هر خانوار، سه روز یک بار نسبت به 

خرید نان اقدام می کند.
وی بیــان کرد: حدود ۳۸ درصــد آردهای خبازی در 
کشور برای تولید نان لواش، ۲۵ درصد برای انواع نان 
تافتون، ۲۵ درصد برای تولید انواع بربری و ۱۰ درصد 
برای تولید انواع ســنگک و ۲ درصد برای تولید سایر 

انواع نان ها استفاده می شود.
مشــاور وزیر اقتصاد متذکر شــد: برخلاف شایعات و 
گزارشات نادرستی که عموما در برخی رسانه ها منتشر 
می شود، در این طرح، هیچگونه محدودیتی در خرید 

نان برای مردم وجود ندارد.
جلال ادامه داد: با توجه به عدم تغییر قیمت نان در این 
طرح، هزینه متوسط روزانه خرید نان به ازای هر نفر در 

کشور، حدود ۱۰۰۰ تومان است.

وام ۱۰میلیون تومانی یارانه کلاهبرداری است
درحالــی چنــد روزی از ارســال پیامک وام 
۱۰میلیون تومانــی یارانــه بــدون ســود به 
سرپرستان خانوارهای ایرانی می گذرد که این 
پیامک با هدف کلاهبــرداری به یارانه بگیران 

ارسال می شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از تســنیم، چند روزی است که پیامک هایی 

به صورت انبوه  برای برخی سرپرســتان خانوار یارانه بگیر ارسال می شود. در این پیامک 
از پرداخت وام ۱۰میلیون تومانی برای سرپرستان خبر داده است که به صورت ماهانه از 

یارانه دریافتی کسر می شود.
در این پیامک از سرپرستان خانوار خواسته می شود مشخصات خانوار از جمله کد ملی، 
شماره تماس سرپرست و اعضای خانوارها را ارسال کنند. پیگیری های تسنیم حاکی از 
آن است ســازمان هدفمندی یارانه ها برنامه ای برای پرداخت وام ۱۰میلیون تومانی به 

یارانه بگیران اعلام نکرده است.

توزیع مرغ ۴۵هزارتومانی با ارسال رایگان 
درب منزل

مرغ منجمد تنظیم بازاری با قیمت هر کیلوگرم 
۴۵هزار تومان با ارســال رایــگان درب منزل 
توسط فروشگاه های اینترنتی منتخب توزیع 

می شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از تســنیم بعد از افزایش قیمت مرغ در بازار، 
دولت توزیع مرغ منجمد تنظیم بازاری را توسط 

سازمان تعاون روستایی آغاز کرده است به طوری که هرکیلوگرم مرغ منجمد تنظیم بازاری 
۴۵ هزار تومان توزیع می شود که ۱۵ هزار تومان کمتر از قیمت مصوب مرغ گرم است.

وزن مرغ های تنظیم بازاری ۱.۹ کیلوگرم اعلام شده است که بر اساس توافق با سازمان 
تعاون روستایی با ماشین های یخچال دار درب منزل افراد تحویل داده می شود.

بررسی های خبرنگار تسنیم نشــان می دهد که توزیع این محصول در تهران به صورت 
آزمایشی شروع شده است و برنامه برای توزیع این محصول در سایر استان ها نیز وجود 
دارد. مرغ منجمد تنظیم بازاری در فروشگاه های اینترنتی به روز مارت و بازرگام اکنون در 

حال توزیع است.
رضایی مدیرعامل سایت بازرگام اظهار داشت: با تأمین مرغ منجمد تنظیم بازاری توزیع 
آن به قیمت هر کیلوگرم ۴۵ هزار تومان در تهران آغاز شده است و در صورتی که مرغ 
تنظیم بازاری در اختیار ما قرار گیرد آمادگی لازم برای توزیع این محصول در ۲۴ استان 

کشور وجود دارد.
وی افزود: بر اساس توافقی که با سازمان تعاون روستایی امضا شده است، محدودیتی برای 

خرید این مرغ تنظیم بازاری برای مصرف خانوار وجود ندارد.

 ادامه بازدید از خودروهای خارجی مزایده ای
 تا ۱۲ مهرماه 

ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
اعلام کرد: بازدیــد از خودروهای مزایده ای تا 
روز سه شنبه ۱۲ مهرماه در ۹ استان ادامه دارد.

به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، 
هم زمان با دستور سید احسان خاندوزی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی مبنی بر فروش خودروی 

ســواری وارداتی رســوبی از طریق مزایده، با تلاش های شبانه روزی مدیران و کارکنان 
ستادی و استانی اموال تملیکی و با همکاری مرجع محترم قضایی و سایر سازمان های 
ذی ربط مزایده ۱۰۶۲ خودروی رسوبی وارداتی به شماره ۵۶۵ از روز چهارشنبه گذشته 
کلید خورد و متقاضیان تا روز سه شنبه ۱۲ مهرماه در ۹ استان می توانند از این خودروها 
بازدید به عمل آورند و سپس تا تاریخ ۱۵ مهرماه پیشنهادها قیمتی خود را در سامانه ستاد 

الکترونیکی دولت به ثبت برساند.
بازدید از این خودروها در استان های بوشهر، خوزستان، مازندران، تهران، هرمزگان، فارس، 

قم، گیلان و آذربایجان شرقی انجام می شود.
برای شــرکت در این مزایده الزامات قانونی وجود دارد که تمامی شرایط آن در تارنمای 
اموال تملیکی و سامانه ستاد الکترونیک دولت قابل مشاهده است. همچنین روز ۱۶ مهرماه 
نتایج و برندگان مزایده با حضور نمایندگان نهادهای مسئول و نظارتی اعلام خواهد شد.

الزام جدید بانک مرکزی برای صرافی ها
صرافی های دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی 
از روز ۱۱ مهرمــاه ۱۴۰۱ موظف اند نرخ های 
خرید و فــروش ارز را علاوه بر تابلوی صرافی 
در درگاه یکپارچه اعلام نرخ ارز نیز درج کنند 
و فهرست نرخ های اعلامی در وبگاه رسمی بازار 

متشکل ارز ایران منتشر خواهد شد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل از 

ایرنا، بانک مرکزی در بخشنامه ای به تمام صرافی های دارای مجوز فعالیت از این بانک اعلام 
کرد: در راستای شفافیت و ساختارمند شدن اعلام نرخ خرید و فروش ارز توسط شبکه 
صرافی های کشور و رقابتی نمودن نرخ ها و همچنین با هدف تسهیل دسترسی و مقایسه 
نرخ ها برای هموطنان و متقاضیان ارز از تاریخ ۱۱ مهرماه ۱۴۰۱ نرخ های خرید و فروش 
ارز خود را علاوه بر درج در تابلوی صرافی، در درگاه یکپارچه اعلام نرخ ارز که حســاب 

کاربری آن توسط بازار متشکل ارز ایران در اختیار صرافی ها قرار می گیرد درج کنند.
فهرست نرخ های اعلامی به همراه سایر اطلاعات صرافی ها از جمله آدرس و شماره تماس 

در وبگاه رسمی بازار متشکل ارز ایران به نشانی www.ice.ir ارائه خواهد شد.
لازم به ذکر است شرکت های صرافی موظفند نرخ های خرید و فروش خود را در تابلوی 
صرافی و درگاه فوق به صورت یکسان ثبت کنند. این نرخ ها قابلیت حذف و یا ویرایش 
لحظه ای دارند و تا زمانی که صرافی اقدام به تغییر آنها نکند در درگاه مذکور و همچنین 

وبگاه بازار متشکل ارز ایران بدون تغییر باقی خواهند ماند..

قیمت سکه به ۱۵ میلیون تومان رسید
قیمت ســکه طرح جدید امروز )شــنبه، نهم 
مهرماه( با افزایش ۶۰۰ هزار تومانی نسبت به 
روز کاری گذشــته )چهارشنبه، ۶ مهرماه( به 

نرخ ۱۵ میلیون تومان معامله شد.
به گزارش تابناک اقتصادی، در معاملات امروز 
بازار طلا و ســکه تهران، هر قطعه سکه طرح 

جدید ۱۵ میلیون تومان داد و ستد شد.
ســکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز با ۴۰۰ 

هزار تومان افزایش قیمت نســبت به روز گذشته کاری، ۱۴ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان 
خرید و فروش شد. 

همچنین امروز نیم سکه، هشت میلیون و ۳۰۰ هزار تومان، ربع  سکه پنج میلیون و ۲۵۰ 
هزار تومان و سکه یک گرمی ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان قیمت خورد.

علاوه بر این، در بازار طلا نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیار به یک میلیون و۶۰۵ هزار تومان 
رسید و قیمت هر مثقال طلا پنج میلیون و ۸۹۵ هزار تومان شد.

خبر

تبعیض در تسهیلات دهی بانک ها؛

وام خودی ها!
همــواره اعطــای وام هــای خــرد بــا 
دشــواری های زیادی بــرای مردم همراه 
اســت. در این میان بر اساس گزارشی از 
ســال ۱۳۹۸، حدود ۵۵ درصد از مردم 
هرگز تسهیلاتی از بانک دریافت نکرده اند 
که نشان دهنده بی عدالتی در دسترسی به 
منابع بانکی است .این موضوع درست در 
حالی اســت که یکی از بانک های دولتی 
طی سال های اخیر وام هایی متعدد قرض 
الحســنه بلندمدت ۱۸۰ تا ۲۵۰ ماهه با 
نرخ سود ۱، ۴، ۷ و ۱۰ درصد، به مدیران 

خود پرداخت کرده است .
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، همواره تســهیلات دهی بی حد و 
حساب بانک ها به کارمندان خود، یکی از 
موضوعات حساس اقتصادی جامعه بوده 
که علت آن نیز در ســاختار تبعیض آمیز 

پرداخت تسهیلات نهفته است. 
یکــی از نقش های بانک ها واســطه بین 
ســپرده گذار و تسهیلات گیرنده است که 
بنابر این نقش، باید شرایطی را ایجاد کنند 
که زمینه برای دسترسی عادلانه همه ی 
مردم به تسهیلات بانکی فراهم باشد؛ اما 
نگاهی به عملکرد بانک ها نشان می دهد 
که همیشه تنها عده ای خاص به راحتی به 
این تسهیلات دسترسی داشته اند، بدون 
آنکه موانع سختی همچون بروکراسی های 
بی مورد اداری پیش روی آن ها قرار داشته 

باشد.
مدیران بانک ها ازجمله معدود گروه هایی 
هســتند کــه وام گرفتن بــرای آن ها از 
آب خوردن آســان تر اســت. این افراد به 

دلیل امتیــازات ویژه ای کــه بانک های 
محــل خدمتشــان برای آن هــا در نظر 
گرفته اند، وام های با ســود بسیار اندک و 
با دوره بازپرداخت چند صد ماهه دریافت 

می کنند.
وام هایی که به ما نمی رسد

طبق بررســی های انجام شده در صورت 
مالی یکی از بانک هــای دولتی، مدیران 
این بانک در ســال های ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۹ 
تسهیلات بلندمدت ۱۸۰ تا ۲۵۰ ماهه! با 
نرخ ســود ۱، ۴، ۷ و ۱۰ درصد دریافت 

کرده اند!
در بین این تسهیلات گیرندگان، اطلاعات 
برخــی از آنان جالب توجه اســت. مثلًا 
مدیری دو فقره تسهیلات جمعاً به ارزش 
۶۰۰ میلیون تومان دریافت کرده که دوره 
بازپرداخت آن ها ۱۱۸ و ۲۴۰ ماهه است! 
درواقع این مدیر باید این میزان تسهیلات 
را در ۳۵۸ مــاه بپــردازد کــه برای یک 
شخص عادی آرزویی دست نیافتنی است. 
یا اینکه مدیر د یگری ۱۶۵ میلیون تومان 
تسهیلات با نرخ سود یک درصد و با دوره 
بازپرداخت ۱۸۰ ماهه در یافت کرده است 
که مزا یای آن حتی از وام ازدواج با سود 
۴ درصد و دوره بازپرداخت ۱۲۰ ماهه نیز 

بیشتر است.
اما عجیب تر از آن تســهیلات یک مدیر 
دیگر اســت که دو فقره از وام های آن به 
ارزش ۲۰ و ۵۰ میلیــون تومان هرکدام 
دوره بازپرداخــت ۲۵۰ ماهه دارند؛ یعنی 
این شخص باید ماهانه ۲۸۰ هزار تومان 
برای اصل تســهیلاتش بپردازد که این 

میــزان حدود یک چهــارم وام ازدواجی 
اســت که مثلاً شــرایط اخذ آن را بسیار 

سهل و آسان عنوان کرده اند.
رانت کارکنان دولت از جیب مردم

اهمیــت این تســهیلات در این اســت 
کــه دریافــت وام های چنــد ده و چند 
صد میلیونی با نرخ ســود اندک یکی از 
آرزوهای افرادی بوده که ماه ها برای یک 
وام ۵۰ میلیونی در شعب مختلف بانک ها 
سرگردان شــده اند اما مدیران این بانک 
به دلیل مزیت وابســتگی به بانک از آن 

بهره مند بوده اند.
البته وضعیت ســایر بانک هــا نیز بهتر 

از این بانک نیســت چنانکه بانک ملی 
۲.۲۰۰ میلیارد تومــان و بانک تجارت 
۱.۱۷۰ میلیارد تومان از منابع تسهیلات 
قرض الحسنه را با دوره های بازپرداخت 
طولانی بــه کارکنان خــود اختصاص 
داده انــد؛ حال آنکه این تســهیلات به 
دلیــل ماهیت سپرده هایشــان باید در 
اختیار همه کســانی قرار می گرفت که 
به آن نیاز داشــته و می توانستند با آن 
مشکلی از کســب وکار یا زندگی شان را 

برطرف کنند.
تلاش های ناموفق بانک مرکز ی برای 
جلوگیری از و یژه خواری کارکنان بانک ها

در چند ســال اخیر دسترســی نداشتن 
مردم به تســهیلات بانکی در کنار دیگر 
مشــکلاتی همچون تــورم و بیکاری به 
نارضایتی بیشتر آن ها دامن زده است و در 
برخی موارد باعث کاهش اعتماد عمومی 

نسبت به دولت های مختلف شده است.
گزارشی در ســال ۱۳۹۸ نشان می دهد 
حدود ۵۵ درصد از مردم هرگز تسهیلاتی 
از بانک دریافــت نکرده اند که این مقدار، 
عــدد بســیار قابل توجهــی اســت که 
نشــان دهنده بی عدالتی در دسترسی به 

منابع بانکی است.
البته بانــک مرکزی در بخشــنامه های 
متعدد به تســهیل پرداخت وام به اقشار 
مختلف مــردم و محدودیــت پرداخت 
تســهیلات خاص به کارکنان و اشخاص 
مرتبط به بانک ها تأکید کرده اســت اما 
تخلفات متعدد بانک ها نشان می دهد این 
بخشنامه ها هم نتوانسته اند عدالت را در 

دسترسی به منابع بانکی برقرار کنند.
بانک، منبع تأمین مالی خودی ها!

اینگونه تسهیلات دهی بانک ها به کارکنان 
و مدیران خود و مصرف در مســیرهای 
نامولد به همراه پول پاشی در شرکت های 
زیرمجموعه بانک ها، باعث تورم می شود و 
از این طریــق ضرر دیگری متوجه عموم 

مردم می کند.
سال گذشته در شــرایطی که نرخ رشد 
اقتصادی کشــور با احتســاب نفت ۴.۳ 
درصد بوده نرخ رشــد تســهیلات دهی 
بانک ها ۴۳ درصد بوده اســت که همین 
مسئله نیز بر رشد ۳۹ درصدی نقدینگی 
و ایجــاد تــورم ۴۰ درصدی در کشــور 

تأثیرگذار بوده است.
با شــروع به کار دولت ســیزدهم و عزم 
آن برای شــفاف کردن عملکرد بانک ها 
اطلاعاتی منتشر شد که بسیاری مسائل 
را روشــن کــرد. یکــی از این مســائل 
این اســت کــه بانک ها در کشــور ما به 
بنگاه هایی برای تأمین مالی شرکت های 
زیرمجموعه و مدیران وابسته به بانک ها 
تبدیل شده اند. در این بین مردم نه تنها از 
مزایای وجود بانک بی بهره اند بلکه با تورم 
ناشی از عملکرد مخرب بانک ها بخشی از 

دارایی هایشان را نیز از دست می دهند.
بــه همین دلیــل انتظار مــی رود دولت 
ســیزدهم این مســیر مخرب بانک ها را 
تغییــر داده و علاوه بر ایجــاد عدالت در 
دسترســی به تســهیلات بانکی جلوی 
رشــد بی حدوحصر خلق پول بانک ها را 

نیز بگیرد.

یکی از نقش های 
بانک ها واسطه بین 
سپرده گذار و تسهیلات گیرنده 
است که بنابر این نقش، باید 
شرایطی را ایجاد کنند که 
زمینه برای دسترسی عادلانه 
همه ی مردم به تسهیلات 
بانکی فراهم باشد؛ اما 
نگاهی به عملکرد بانک ها 
نشان می دهد که همیشه تنها 
عده ای خاص به راحتی به این 
تسهیلات دسترسی داشته اند، 
بدون آنکه موانع سختی 
همچون بروکراسی های 
بی مورد اداری پیش روی 
آن ها قرار داشته باشد
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»زنانِ سالمندِ تنها« ۴ برابر مردان سالمند تنها
مدیر عامل سازمان بیمه سلامت ایران گفت: 
آمار » زنانِ سالمندِ تنها « در جامعه ما ۴ برابر 
مردان سالمند تنها است. این امر آسیبی برای 

جامعه است که باید به آن توجه شود.
به گزارش ایســنا، محمد مهدی ناصحی در 
همایش بزرگداشت روز جهانی سالمند، اظهار 
کرد: بیمه ســلامت حدود ۴۵ میلیون و ۷۰۰ 

هزار نفر جمعیت را تحت پوشــش دارد که نزدیک به ۹ درصد آنها یعنی ۳ میلیون و 
۷۶۸ هزار و ۲۱۲ نفر سالمند هستند و در ۵ صندوق زیر مجموعه سازمان بیمه سلامت 

خدمات می گیرند.
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران با بیان اینکه باید سالمندان را طوری تربیت کنیم 
که به جای شکســت و آسیب امکان رشد در ناملایمات را داشته باشند، درباره خدمات 
بیمه ســلامت ادامه داد: ما در سطح یک با همکاری معاونت بهداشتی وزارت بهداشت 
۱۴ خدمت حداقلی مراقبت های اولیه نظیر خدماتی در راستای فشار خون و دیابت و... 
را پوشش می دهیم. در سطوح دو و سه خدمات مختلفی از جمله مشاوره روانپزشکی، 
جراحی های قلبی و ســرطان ها و... با پوشش مناسب تر انجام می دهیم. سازمان بیمه 

سلامت ۹۰ درصد بخش بستری و ۷۰ درصد بخش سرپایی را پرداخت می کند.
وی در پایان سخنان خود با اشاره به اهمیت پیشگیری از بروز بیماری های مزمن در دوره 
سالمندی، تاکید کرد: بیمه ها باید در حوزه پیشگیری نیز کار کنند تا فضایی ایجاد شود 
که سالمندان در سنین بالا کمتر دچار بیماری های مزمن شوند. در این راستا باید کارهای 

علمی انجام دهیم.

شاخص » امید به زندگی« ایران ۷۶ سال و 
بالاتر از »نرُم« جهانی

رئیس سازمان نظام پزشــکی کشور، با بیان 
اینکه شــاخص امید به زندگی ما از نرُم دنیا 
بالاتر آمده است، گفت: در حال حاضر شاخص 
امید به زندگی کشور میانگین حدود ۷۲، ۷۴ 
و ۷۶ سال اســت. این شاخص از نرم جهانی 
بالاتر است و نشان می دهد در این حوزه موفق 

بوده ایم.
به گزارش ایسنا، دکتر محمد رئیس زاده در همایش بزرگداشت روز جهانی سالمند، اظهار 
کرد: در ارزیابی وضعیت بهداشت و درمان کشور شاخص امید به زندگی مهم است که 
در حال حاضر این شاخص در کشور ما وضعیت خوبی دارد. این شاخص در  سال ۱۹۷۹ 
در کشور ما ۵۵ سال و از نرم دنیا پایین تر بود. نرُم دنیا در آن زمان  ۵۸ و ۵۹ سال بود. 
در سال ۱۹۹۰ منحنی ما با منحنی دنیا تلاقی کرد و تقریبا به ۶۵ سال  رسید و در حال 

حاضر از نرُم جهانی بالاتر است.
رییس زاده با بیان اینکه با افزایش شاخص امید به زندگی، جمعیت سالمند نیز افزایش 
می یابد، ادامه داد: از جهات مختلف این نکته برایمان مثبت است اما در عین حالی که 
می تواند فرصت باشد تهدید و وابستگی نیز دارد. اینکه ما چطور  از این شاخص استفاده 
کنیم مهم است. رئیس سازمان نظام پزشکی کشور افزود: نگاه ما به جمعیت پیر و سالمند 
نگاه معیوبی است و این نگاه معیوب در حالی است که وقتی فردی به سن پیری می رسد 
در واقع قهرمانی اســت که دوره های متعدد زندگی را سپری کرده است. نوع نگاه ما به 

پیری باید تغییر کند.

رونمایی از سامانه اعطای تسهیلات 
سربازان ماهر منقضی خدمت

فرمانده قرارگاه مهارت آموزی کارکنان وظیفه 
ستادکل نیروهای مسلح از راه اندازی سامانه 
اعطای تسهیلات سربازان ماهر منقضی خدمت 
و اعطای ۱۰۰ میلیون تومان تسهیلات برای 

اشتغالزایی این قشر خبر داد.
به گزارش خبرنگار ایرنا، سردار محمد جواد زاده 
کمند عصر شنبه در مراسم رونمایی از سامانه 

اعطای تسهیلات سربازان ماهر منقضی خدمت گفت: سربازان ماهر منقضی خدمت سال 
۹۷ به بعد که دوره های مهارت آموزی را ســپری کرده اند، می توانند درخواست خود را 

برای دریافت تسهیلات بانکی با مراجعه به دفاتر پلیس +۱۰ ارائه کنند.
به گقته او، در این طرح برای ۶۰ هزار ســرباز تا ســقف ۱۰۰ میلیون تومان تسهیلات 
قرض الحسنه پیش بینی شده است.وی اظهار داشت: قرارگاه مهارت آموزی در مرحله 
اول با اهدافی چون توانمندسازی سربازان و ایجاد بسترهای لازم برای اشتغال سربازان 
در راستای نیازهای کشور تشکیل شده است و تا امروز بیش از یک میلیون و ۱۰۰ هزار 
ســرباز تحت پوشش مهارت های عمومی و تخصصی قرار گرفته اند که در نهایت ۷۵۰ 

هزار نفر موفق به دریافت مدرک و گواهینامه مربوطه شده اند.
فرمانده قرارگاه مهارت آموزی کارکنان وظیفه ستاد کل نیروهای مسلح ادامه داد: بعد از 
تصویب سند ملی مهارت آموزی، موضوع اشتغال کار سربازان ماهر منقضی خدمت به 
طور جدی تر در دستور کار قرار گرفت و در سال ۱۴۰۰ اعتبار لازم در قانون بودجه پیش 
بینی شد اما از آنجا که بیش از ۹۰ درصد تسهیلات در سال گذشته با سود بالا ارائه می 
شد، استقبال چندانی از آن به عمل نیامد و فقط ۱۰ درصد تسهیلات قرض الحسنه بود.

سردار زاده کمند بیان کرد:مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان برای متقاضیان پیش بینی شده است 
و اختیاراتی به سازمان ها داده شد که در برخی مشاغل به تناسب شغل و تشخیص، مبالغ 
بالاتری تخصیص پیدا کند تا بدین ترتیب متقاضیان بتوانند از طریق دفاتر پلیس+۱۰ 

ثبت نام کنند و در صورت تایید نهایی از این مزایا بهره مند شوند.

رو در رویی »تاخیر در ازدواج« و »کاهش نرخ 
موالید« با افزایش امید زندگی

رئیس ســازمان بهزیستی کشور، با بیان اینکه 
امید به زندگی حدود ۸  سال افزایش یافته و از 
۶۴ سالگی به میانگین ۷۲ سالگی رسیده است، 
گفت: با این وجود تاخیــر در ازدواج و کاهش 
نرخ موالید از موضوعاتی است که منجر به بسته 
شدن پنجره جمعیتی ما می شود و باید به آن 
توجه کرد. به گزارش ایسنا، علی محمد قادری 

در همایش بزرگداشت روز جهانی سالمند، با بیان اینکه در عصر حاضر شاخص های سلامت 
اجتماعی و رفاه اجتماعی در حال بهبود اســت، اظهار کرد: اگر به معنای واقعی به برنامه 
اقدام سند ملی سالمندان دقت شود و اعتبار سنجی و شاخص های آن توسط دستگاه های 

ذی ربط رصد شود، می توان گفت این سند در حوزه سالمندی موثر خواهد بود.
رییس سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه در نظام جمهوری اسلامی خانواده محوری 
موضوع اساسی است، تصریح کرد: همه دستگاه ها باید وظیفه اصلی خود را در این زمینه 

بدانند. سالمندی و معلولیت جدای از زندگی ما نیست و ما با آن زندگی می کنیم.
وی با اشاره به اهمیت »معیشت« برای سالمندان، درباره توجه به اشتغال سالمندان، افزود: 
نباید توانمندســازی را صرفا برای قشر جوان در نظر بگیریم. اشتغال سالمندان امروز از 
مفاهیم جدی است. قادری همچنین درباره پیشگیری از گسست میان نسلی، خاطر نشان 
کرد: توجه به آتیه سالمندان و پیشگیری از گسست میان نسلی برای سازمان بهزیستی 
مهم است. باید در نظر گرفت که باتوجه به بسته شدن پنجره جمعیتی آیا در حدود ۳۵ 
سال بعد برای جا به جا کردن و انتقال سالمندان اقشار جوان و نیروی کار داریم یا خیر؟، 

این موضوع مهم است و باید در رصد آینده پژوهان قرار گیرد.

خبر

هشدار درمورد وضعیت سالمندی در تهران
مدیرکل ســلامت شــهرداری تهران در مورد وضعیت 
سالمندی در تهران هشدار داد و از ایجاد مراکز فرآهنگ 

برای سالمندان تهرانی خبر داد.
حمید صاحب در گفت وگو با ایسنا، در خصوص وضعیت 
جمعیت ســالمندان در تهران، گفــت: در حال حاضر 
جمعیت ســالمندان بالای ۶۰ سال ایران حدود ۱۰.۷۱ 
درصد از جمعیت کشور یعنی نزدیک به ۹.۲ میلیون نفر 
است و از ســال ۵۵ تا ۹۸ یعنی طی ۴۳ سال جمعیت 
سالمندی ایران از ۵ به ۱۰ درصد رسیده و سپس در یک 
شتاب منحصر به فرد جهانی تنها طی ۲۲ سال یعنی تا 
سال ۱۴۲۰ مجددا جمعیت سالمندی دو برابر و به ۲۰ 

درصد می رسد.
وی با بیان اینکه استمرار این رشد باعث عبور جمعیت 
ســالمندان ایران از یک ســوم جمعیت کشور در دهه 
۱۴۳۵ الــی ۱۴۴۵ یعنی حدود ۳۵ میلیون نفر خواهد 
شــد، ادامه داد: کشــور ایران تا چند دهه سالخوردگی 

جمعیتی را تجربه خواهد کرد.
مدیرکل سلامت شهرداری تهران با بیان اینکه بر اساس 
آخرین سرشــماری انجام شــده در سال ۹۵، جمعیت 
ســالمندان شــهر تهران معادل ۱۰.۵ درصد جمعیت 
کل است، گفت: بر اســاس جمعیت سالمندان مناطق 
۲۲ گانــه، مناطق ۲، ۵ و ۴ دارای بیشــترین جمعیت 

سالمندان هستند.
صاحب با بیان اینکه با توجه به سالمند شدن جمعیت 
در کشــور و به خصوص در شهر تهران باید در راستای 
ارتقاء سلامت اجتماعی مشــارکت و نشاط سالمندان 
تلاش کنیم، عنوان کرد: در اداره کل سلامت شهرداری 
تهــران برنامه هــای فرهنگی و اجتماعــی مختلفی را 
برای ســالمندان برگزار کردیم که یکی از آنها برگزاری 
رقابت های نشــاط سالمندی با شعار »سالم پیر شویم« 
بود که در آن ۱۲۰۰ تیم متشکل از سالمندان بالای ۶۰ 
سال در مسابقات شرکت کردند. همچنین برپایی بازارچه 
توانمندی های ســالمندان و راه اندازی مراکز آموزشی و 

نگهداری در دستور کار قرار دارد.
مدیرکل ســلامت شــهرداری تهران  با بیان اینکه راه 
انــدازی مراکز روزانه مراقبت ســالمندی در راســتای 
ارتقای سلامت و نشاط سالمندان با نام فرآهنگ )فرای 
آهنگ زندگی( در مناطق ۲۲ گانه در دســتور کار اداره 
کل سلامت شهرداری قرار دارد،  گفت: مراکز فرهنگی 
ویژه سالمندان با هدف افزایش استقلال و ارتقاء کیفیت 
زندگی سالمندان شهر تهران و همچنین افزایش و بهبود 
کیفیت خدمات و مراقبت های جامع و یکپارچه سلامت 
سالمندان، ارتقاء مهارت های فردی و اجتماعی متناسب 
با نیازهای سالمندان و کاهش انزوای اجتماعی سالمندان 

طراحی شــده است که در هفته سالمند مرکز فرآهنگ 
منطقه ۲۱ افتتاح خواهد شد.

صاحب با بیان اینکه در پژوهشــی که وزارت بهداشت 
در ســطح ملی در مورد سلامت سالمندان در کشور در 
سال گذشته انجام داده، افزود: بیشترین ریزفاکتورهای 
ســلامت سالمندان و شرایط ســالمندان با ریسک بالا 
شناسایی شده است که ما در این مراکز فرآهنگ نیز در 
نظر داریم که این اطلس سلامت را سرلوحه کار خود قرار 

داده و برنامه ریزی ها بر اساس آن انجام خواهد گرفت.
وی با اشــاره به به صدا درآمدن زنگ هشدار سالمندی 

در تهران گفــت: تغییر از شــبکه خانوادگی و فامیلی 
گسترده اما متمرکز در یک محله به خانوارهای هسته ای 
در آپارتمان های کوچک و پراکنده ســبب شده که ما با 
افزایش شدید سالمندان تنها و یا کاهش شدید اطرافیان 
یک ســالمند به دلایلی مانند کاهش تعــداد فرزندان 
خانواده هــا که معمولا این تعــداد فرزندان به یک یا دو 

فرزند تقلیل یافته است و یا نداشتن فرزند برسیم.
صاحب با بیان اینکه علاوه بر نداشــتن فرزند و یا تک 
فرزندی سالمندان، شاهد افزایش تعداد سالمندان تنها 
که دچار تجرد قطعی هستند نیز مورد توجه است، اظهار 
کرد: این ســالمندان بدون همسر هستند که یا اساسا 
ازدواج نکردند و یا همســر خود را بنا به دلایلی از جمله 

طلاق یا فوت از دست داده اند.
مدیرکل سلامت شــهرداری تهران با بیان اینکه قطعا 
شــاهد افزایش شدید ســالمندان تنها یا بدون همسر 
بــه ویژه در زنان ســالمند در دو دهــه آینده خواهیم 
بود، گفت: این در حالیســت که با توجه به ارزش های 
فرهنگی و مذهبی جامعه ما و نیز محدودیت های شدید 
زیرســاختی و نیز کمبود ظرفیت در مراکز نگهداری ـ 
اقامتی، مشکلات فراوانی در مراقبت غیر رسمی خانواده 
و اجتماع محور سالمندان در دو دهه آینده ایجاد خواهد 

شد که نیاز است مورد توجه جدی قرار گیرد.

بررسی ویژگی های رفتاری کودک وابسته

وابستگی ناسالم !
در آغوش گرفتن فرزند، احساس نزدیکی 
با او و حتی وابستگی های فرزند برای هر 
والدی شیرین و دل چسب است اما هر چه 
کودک بزرگ تر می شود این وابستگی ها 
برای هر دو آن ها دردسرســاز می شود و 
به جایی می رسد که کوچک ترین جدایی 
به کودک تنش وارد می کند و این تنش 
بــه والدین نیز وارد می شــود. به منظور 
پیشــگیری و درمان وابستگی کودک به 
والدین  دکتر ســیده شایسته موسوی، 
روانشــناس کودک و مدرس دانشــگاه 
در گفت وگو با ایرنا بــه ارائه راهکارهایی 

می پردازد.
ویژگی های رفتاری کودک وابسته

دکترموســوی می گوید قبل از بررســی 
ویژگی های کودک وابسته، شما باید سن 
کودک را مدنظر قــرار دهید: »کودک از 
سه سالگی به تدریج فاصله گرفتن از مادر 
را یاد می گیــرد و متوجه می شــود که 
مادر غیب نمی شــود بلکه ممکن اســت 
چندساعتی نباشد و سپس بازگردد. اگر 
کودک دلسبتگی ایمن داشته باشد بعد از 
۳ سالگی به تدریج فاصله اش را با والدین 
بیشتر می کند و زندگی مستقلش را شروع 
می کند اما اگر وابســته باشــد نمی تواند 

کوچک ترین جدایی را تاب بیاورد.«
او ادامه می دهد: »در سنین پایین تر این 
تاب نیاوردن همان چسبندگی، مدام در 
بغل والدین بودن، جدا نشــدن در جمع 
و... اســت که با بزرگ تر شــدن کودک، 
این چسبندگی رنگ و بوی بهانه گرفتن 
می گیرد. وقتی به کودک توجه نمی شود، 
بهانه گیری می کند؛ مثــلاً وقتی مادر با 
دیگری در حال صحبت اســت، کودک 
مــدام با صدای بلنــد صحبت می کند و 
حتی بچه هــای کوچک تر دستشــان را 
جلوی دهــان والدین می گیرند و از آن ها 

می خواهند حرف نزنند.«
این روانشــناس کودک با اشاره به دیگر 
ویژگی هــای رفتــاری کودک وابســته 
می گوید: »کودک وابسته، در مهمانی ها 
محکم آغوش والدین را چسبیده است و 
با همسالانش بازی نمی کند. او حتی برای 
بازی کردن به والدینش وابسته است و در 

بازی تک نفره ناتوان است.«
موسوی می گوید وابستگی فقط چسبیدن 
کودک به والدین نیســت: »کودکی که 
نتواند کارهای شخصی اش را انجام دهد، 

وابسته است. مثلاً، کودک ۸ ساله ای که 
نتواند کیف مدرســه اش را جمع کند یا 
کودک ۳ ساله ای که نتواند توپش را از زیر 
مبل دربیاور و برای انجام این کار نیاز به 

کمک والدینش دارد، وابسته است.«
این استاد دانشگاه، بدخوابی را یکی دیگر 
از نشــانه های کودک وابســته دانست و 
افزود: »بدخوابی به علت ترس از تنهایی 
یا تاریکی نیســت بلکــه در اغلب موارد 
کودکان به دلیل وابستگی به والدین، نیاز 

به حضور آن ها دارند.«
تربیت والدین در وابستگی کودک 

تأثیرگذار است
این روانشــناس کودک ریشه وابستگی 
را دل بســتگی ناایمن کودک به والدین 
می دانــد و می گوید: »دل بســتگی یک 
پیوند عاطفی اســت که میــان کودک 
و مراقبت کننده های اصلــی که معمولاً 
والدین هســتند، شــکل می گیــرد. اگر 
وابستگی ایمن باشد، وابستگی کودک به 
والدین سالم و بیشتر دل بستگی خواهد 

بود نه یک وابستگی ناسالم و چسبنده.«
موســوی می گوید دل بستگی درنتیجه 
تربیت والدین شکل می گیرد:»والدین در 
سبک تربیتی مقتدرانه، سبک دلسبتگی 
ایمن را به کودکشــان نثار می کنند. در 
مقابل، والدین مســتبد یا والدین سهل 
گیر یا حتی والدینی که رفتار متناقضی با 
فرزندشان دارند، به دل بستگی کودکشان 

آسیب می زنند.«
او همچنین شرایط و موقعیت های خاص 
را تأثیرگذار در ایجاد وابستگی در کودکان 
می داند و می گوید: »برخی موقعیت های 
خــاص نظیر دعــوای پیوســته والدین، 
تهدید کودک به ترک او در صورت انجام 
اشــتباه یا برآورده نساختن خواسته های 
والدین، بیماری یکــی از والدین، فوت یا 
بیماری اقوام نزدیــک و ناتوانی در انجام 
یک مســئولیت نیز می تواند باعث ایجاد 
وابســتگی و اضطراب جدایی در کودکان 

 شود.«
فرزندان آخر خانواده وابسته تر از فرزندان 

اول هستند
دکتــر موســوی می گوید آدلــر یکی از 
روانشناسان شخصیت معتقد است ترتیب 
به دنیــا آمدن فرزندان در شــخصیت و 
حتی میزان وابســتگی آن هــا تأثیرگذار 
است:»والدین معمولاً تا قبل از تولد فرزند 

دوم، وقت و توجه خاصی را صرف فرزند 
اولشان می کنند؛ به همین خاطر فرزندان 
اول اغلــب دارای اعتمادبه نفــس بالا و 
سلطه گر هســتند اما فرزندان آخر اغلب 
نازپرورده خانواده هســتند؛ این کودکان 
وقتی کــه بزرگ تــر می شــوند، احتمالاً 
درماندگی و وابســتگی کودکی خود به 

خانواده را حفظ می کنند.«
این اســتاد دانشــگاه با اشــاره به تأثیر 
تک فرزند بودن در میزان وابستگی افزود: 
»تک فرزندها هرگز جایــگاه برتر خود را 
در خانواده از دست نمی دهند ولی وقتی 
متوجه شــوند که در خــارج از خانواده 
مثل مدرســه کانون توجه نیستند، دچار 
مشکلاتی شده و ممکن است این مسئله 
در میزان وابستگی آن ها به والدین تأثیر 

بگذارد.«
پیامدهای دل بستگی ناایمن کودک به 

والدین
این روانشناس کودک می گوید: »کودکانی 
که دل بستگی ناایمن به والدینشان دارند 
در کودکــی دچــار اضطــراب جدایی 
می شــوند، در مدرسه به معلمان یا سایر 
مراقبان خود می چسبند، در بزرگ سالی 
از ایجاد صمیمت با دیگران می ترســند، 
در ابراز عواطفشان مشکل دارند، در روابط 
صمیمانه حس اعتماد ندارند و دیگران را 

به طرز بدی از خود دور می کنند.«
جدایی مادر از کودک آسیب زا است

برخی به منظور پیشــگیری از وابستگی 
کودک به مادر بر این عقیده هســتند که 

در دو ســال اول زندگی لازم است مادر 
ساعاتی را از کودک جدا باشد. 

به همیــن خاطر عده ای بــر این باورند 
که فرزندان مادران شــاغل مســتقل تر 
از فرزندان مادران خانه دار هســتند اما 
موســوی جدایی کودک در این سن را 
آســیب زا می داند و دراین بــاره توضیح 
می دهــد: »کــودکان در دو ســال اول 
زندگــی، به مجــاورت فیزیکی به عنوان 
شاخص اصلی در دســترس بودن مادر 
تکیــه می کنند لذا مادرانــی که خانه را 
حتی برای چند ســاعت ترک می کنند 
ازنظر کودک خارج از دسترس شناخته 
می شوند و این مسئله می تواند منجر به 

پریشانی کودک شود.«
موســوی می گوید کودک از ۳-۴ سالگی 
متوجــه انگیــزه و برنامه هــای مادرش 
می شود: »در این سنین کودک علی رغم 
غیبت های کوتاه مدت مادر، تداوم روابط 
خود با مادر را قطعی می داند و درنتیجه 
اختلال اضطراب جدایی در کودک به طرز 

چشمگیری کاهش می یابد.«
راهکارهای پیشگیری از وابستگی کودک

به گفته دکتر موســوی، سبک تربیتی و 
رفتاری والدین، کودک را وابسته می کند 
لذا تغییر سبک زندگی و تربیتی والدین 
یکی از راه های پیشــگیری از وابســتگی 
کــودک اســت. حــال اگــر کودکی به 
والدین خود وابسته است، انتظار نداشته 
باشید کودکتان یک شبه وابستگی اش را 
کنار بگذارد. اجــازه دهید کودکتان از نو 

دل بستگی ایمن را تجربه کند.
موسوی می گوید برای پیشگیری و حتی 
درمان وابستگی کودک به والدین، کافی 

است اقدامات زیر را انجام دهید:
-جــازه دهید کودک خــودش کارهای 
شخصی اش )لباس و کفش پوشیدن، غذا 

خوردن و...( را انجام دهد.
-ارتباط کودک با همسالانش را در منزل 

و بیرون فراهم کنید.
-برای ایجاد فاصله و کاهش وابستگی از 

بازی قایم موشک استفاده کنید
-هنگام خداحافظی با کــودک از قانون 
دومرحله ای جداســازی اســتفاده کنید؛ 
مرحله اول، بوسیدن و در آغوش گرفتن 

و مرحله دوم، دست تکان دادن.
-زمینه جدایی کودک را از طریق اردوهای 
درون شهری یک روزه که از طرف مدرسه 

صورت می گیرد، فراهم کنید.
-اگر می خواهید فرزندتان به قسمت بازی 
پارک برود، همراهش باشید. چند دقیقه 
بــا او بازی کنید و بعد از چند دقیقه از او 
دور شوید اما مراقب باشید؛ اگر احساس 
کردید کودک از دوری شما ترسیده، چند 
قدم به او نزدیک شوید و جملات مثبتی 
به او بگویید؛ مثلًا چه سرسره ای! میتونی 

روی آن سُر بخوری؟!
در طول دوره هــای طولانی تر می توانید 
کم کم از او دور شوید اما به او بگویید کجا 
خواهید بود؛ مثلًا بگویید: »من روی این 

نیمکت می نشینم.«
-به کودک یکی از وســایل خودتان مثل 
عکســتان را بدهید تا همراهش باشــد. 
همچنین می توانید با دادن یک سکه به 
کودک به او بگویید این ســکه جادویی 
اســت و به او کمک می کند تا احساس 

امنیت و شادی کند.
- مراقــب کلمات و جملاتتان باشــید. 
وابســته  رفتار  به طور غیرارادی  شــما 
کــودک را از طریق زبــان بدن، حالات 
صورت و کلمات همــراه با نگرانی خود 

تقویت می کنید.
وابستگی کودک در دوره هایی از زندگی 

طبیعی است
موسوی می گوید: »بچه های در دوره هایی 
از زندگی به والدین می چســبند که این 
دوره هــا معمولاً کوتاه مدت هســتند. در 
این دوره ها نیز می توانید از ایده هایی برای 
تشویق کودکتان به کسب استقلال بیشتر 

استفاده کنید.«
او ادامه می دهد: »اجازه دهید کودک در 
کنار شما بماند؛ به او بگویید: »تا هر وقت 
بخواهــی می توانی در کنار من بمانی« یا 
»می توانی بازی کنی و هر وقت دوســت 
داشتی به آغوش من بیایی« جالب است 
بدانید که اجازه دادن به کودک برای بودن 
در کنار شما اغلب برای تشویق او به دور 

شدن از شما کمک خواهد کرد.«
این روانشــناس کــودک تأکید می کند: 
»بچه ها اغلب طی دوران استرس یا تغییر 
شرایط مانند به دنیا آمدن خواهر، برادر، 
طلاق والدین، اسباب کشی به خانه جدید 
یا رفتن به مدرسه جدید، به والدین خود 
وابسته می شوند. اگر وضعیت شما چنین 
اســت بگذارید وابســتگی کودک دوره 

طبیعی خود را طی کند.«

»اجازه دهید کودک 
در کنار شما بماند؛ به او 
بگویید: »تا هر وقت بخواهی 
می توانی در کنار من بمانی« 
یا »می توانی بازی کنی و هر 
وقت دوست داشتی به آغوش 
من بیایی« جالب است بدانید 
که اجازه دادن به کودک 
برای بودن در کنار شما اغلب 
برای تشویق او به دور شدن 
از شما کمک خواهد کرد.«
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تئاترهای مشهد در بلاتکلیفی
اجراء تئاترهای مشهد فعلا متوقف شده و زمان 

فعالیت مجدد آن ها مشخص نیست.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل از 
ایسنا، تئاتر سایکو به نویسندگی محمدجواد 
فلاح پور، کارگردانی مشــترک سامان شرفی 
و محســن رامنــدی و تهیه کنندگی مرتضی 
عابدی نمایشی اجتماعی بود که از دوشنبه، ۱۴ 
شهریور ماه، هر شب ساعت ۲۰:۳۰ به مدت ۶۰ 

دقیقه در تماشاخانه خورشید به اجرا می رفت و در کنار آن تئاتر ژنتیک به نویسندگی، 
طراحی و کارگردانی مهســا غفوریان نیز از پنجشنبه، ۱۷ شهریور ماه، هر شب ساعت 

۱۹:۳۰ به مدت ۹۰ دقیقه در تماشاخانه شمایل به اجرا رفته بود.
درحالی که قرار بود پس از دهه پایانی صفر و ایام شــهادت امام رضا)ع( این دو تئاتر به 
صحنه نمایش مشــهد بازگردد و نمایش های جدیدی نیز به چرخه اجراها اضافه شود، 
سامانه اینترنتی فروش بلیت مشهد، بلیت فروشی برای آن ها انجام نداده، اجرای آن ها فعلا 

متوقف شده و زمان ازسرگیری اجراها مشخص نیست.
این در حالی است که دو تئاتر کودک چاه قصه و شهر زیبا در شهرهای دیگر خراسان 
رضوی از جمله ســبزوار و گناباد درحال بلیت فروشی بوده و زمانی که برای آغاز اجرای 

آن ها مشخص شده، ۱۴ و ۲۱ مهرماه است.

تعهد ۱۵۰ کشور به استرداد آثار تاریخی
ژوزرای فرهنــگ و نمایندگان بیش از یکصد 
کشــور با صدور بیانیه ای اعلام کردند تلاش ها 
برای بازگرداندن آثار تاریخی به کشورهای اصلی 

را افزایش می دهند.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از رویتــرز، به دنبال اجــلاس وزرای فرهنگ 
کشــورهای عضو سازمان علمی فرهنگی ملل 

متحد )یونسکو( در مکزیک، روز جمعه وزیران فرهنگ و نمایندگان ۱۵۰ کشور با انتشار 
بیانیه ای متعهد شــدند تلاش برای استرداد آثار تاریخی به کشورهای اصلی را افزایش 

دهند.
در سال های اخیر موزه های بزرگ، حراجی ها و مجموعه داران خصوصی برای بازگرداندن 
آثار هنری ارزشمند و سایر آثار تاریخی متعلق به آمریکای لاتین و کشورهای آفریقایی 

تحت فشار بوده اند.
بیانیه اخیر اعضای فرهنگی ســازمان ملل )یونسکو( خواستار شکل  گرفتن گفت وگو 
بین المللی درباره آثار تاریخی که به صورت غیرقانونی خریداری شده اند و اتخاذ اقدامات 

منسجم برای مقابله با تجارت غیرقانونی آثار تاریخی شدند.
با درگذشت ملکه الیزابت دوم، درخواست برای بازگرداندن یکی از بزرگترین الماس های 
تراش نخورده جواهرات سلطنتی بریتانیا بار دیگر در هند مطرح شده است. این درحالی 
اســت که شیلی نیز سال هاست خواستار پس گرفتن یک مجســمه »موآی« از موزه 
بریتانیا است. دولت مکزیک نیز پیش از این خواستار بازگشت یک کلاه خود آزتک ۵۰۰ 
ساله از موزه ای در »وین« بوده است، اما کارشناسان جابه جایی این اثر تاریخی را بسیار 

آسیب پذیر توصیف کرده اند.
ایران نیز از سال گذشته حدود ۱۵ پرونده را برای استرداد به جریان انداخته که بازگشت 

الواح هخامنشی که در اختیار مؤسسه شیکاگو است، از آن جمله به شمار می آید.
وزارای فرهنــگ در این کنفرانس درباره چگونگی حفاظت از میراث در مقابل جنگ و 

تغییرات اقلیمی نیز گفت وگو کردند.

حراج دایناسوری که میلیون ها دلار می ارزد
اسکلت یک دایناسور »تی رکس« به زودی در 

یک حراجی به مزایده گذاشته می شود.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل از 
لایوساینس، دایناسور قدرتمند »تیرانوسوروس 
رکس« یا »تی رکس« زمانی در غرب آمریکای 
شــمالی زندگی می کرد و حالا فســیل  این 
دایناسور برای نخستین بار در حراجی واقع در 

آســیا به مزایده گذاشته خواهد شد. به گفته مسؤولان حراجی »کریستیز« در »هنگ 
کنگ« ممکن اســت بقایای این جانور ماقبل تاریخ حتی به قیمت ۲۵ میلیون دلار به 
فروش برســد. این اســلکت یک هزار و چهارصد کیلوگرمی فعلا با نام »شِن« شناخته 
می شود، اما خریدار آن این اجازه را دارد تا نام جدیدی برای آن انتخاب کند. بقایای این 
دایناسور در محوطه »هل کریک« واقع در »موناتا« )ایالات متحده آمریکا( کشف شد. این 
محوطه برای کشف فسیل های متعلق به »دوره کرتاسه«، بازه زمانی که حدود ۶۶ میلیون 

سال پیش تمام شد، شناخته می شود.
»شِــن« ۱۲.۲ متر طول، ۴.۶ متر ارتفاع و ۲.۱ متر عرض دارد. قرار اســت بقایای این 
دایناســور در ۳۰ نوامبر ۲۰۲۲ به فروش برسد. در سال های اخیر بقایای دایناسورهای 
متعددی به فروش رســیده اســت که از جمله آن ها به بقایای یک »تی رکس« به نام 
»اســتن« می توان اشاره کرد که در سال ۲۰۲۰ به قیمت ۳۱.۸ میلیون دلار به فروش 

رسید و رکورد گرانترین فسیل دایناسور را شکست.
با این که انتظار نمی رود برای خرید »شِن« به اندازه »استن« هزینه شود، اما پیش بینی 
می شود فسیل »شِن« از اسکلت تقریبا کامل تی رکسی به نام »سو« به قیمت بیشتری 
فروخته شــود. »سو« در سال ۱۹۹۷ به قیمت ۸.۳۶ میلیون دلار معادل ۱۵.۴ میلیون 

دلار امروز فروخته شد.
با اینکه مسؤولان حراجی برای فروش »شِن« هیجان زده هستند، دیرینه شناسان نگرانند. 
»توماس کار« یک دیرینه شناس است فروش این دایناسور را یک خبر وحشتناک برای 

علم توصیف کرده است.

یک ایرانی در میان شانس های نوبل ادبیات
آخر این هفته، کمیته شش نفره نوبل ادبیات، 
برنده سال ۲۰۲۲ خود را در استکهلم معرفی 

خواهند کرد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل از 
ایســنا، با فرا رســیدن فصل جوایز نوبل، بازار 
پیش بینی ها برندگان شاخه های مختلف داغ 
شده و باید منتظر ماند و دید مهم ترین جایزه 

ادبی دنیای ادبیات امسال به چهره ای شناخته شده خواهد رسید یا طبق روال، این چند 
نویسنده ای کمتر شناخته شده از سایه خارج می شود. در چند سال اخیر نویسندگانی 
چون »ســوتلانا الکسیویچ«، »اولگا توکارچوک« و »پیتر هاندکه« پیش از کسب جایزه 
نوبل در میان شانس های این جایزه حضور داشتند اما کسی فکر نمی کرد چهره ای چون 

»باب دیلن« یا »لوئیس گلیک« در نهایت برنده این جایزه نام گیرند. 
در حالی که دنیای انگلیسی زبان به آرامی برای مصرف فرهنگ عامه به زبان هایی غیر از 
انگلیسی بازتر شده است، به نظر می رسد کمیته نوبل ادبیات در جهت معکوس حرکت 
می کند و اگر به آمار برندگان نوبل در چند سال گذشته نگاه کنید، چهار نفر از شش برنده 

اخیر به زبان انگلیسی می نویسند و بقیه نویسندگان غیر انگلیسی زبان اروپایی هستند.
به نظر می رسد آکادمی ســوئد که مسئول اعطای جایزه نوبل در رشته ادبیات است تلاش 
خواهد کرد نگاهی عمیق تری به نویسندگان در خارج از اروپا و آمریکای شمالی داشته باشد و 
فقط به نویسندگانی که به زبان استعمارگران می نویسند، پاداش ندهد و در عین حال به نظر 
می رسد سعی می کنند نگاه پرلطف خود به جامعه ادبی انگلیسی زبان را همچنان حفظ کند.

وبسایت »لیت هاب« در پیش بینی خود از نوبل ادبیات ۲۰۲۲ نام چند نویسنده را مطرح 
کرده که در این میان نام شهرنوش پارسی پور نویسنده ایرانی نیز دیده می شود. 

خبر

پیام رسان های ایرانی می توانند جایگزین واتساپ و تلگرام شوند؟
طی هفته گذشته اینستاگرام و واتس اپ فیلتر 
شدند؛ اما آیا پیام رسان های ایرانی می توانند 
جایگزین این شــبکه های اجتماعی خارجی 

شوند؟
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل از 
گجت نیوز، بررســی ها حاکی از آن است که 
با توجه به فیلترینگ شــبکه های اجتماعی 
خارجی از جمله اینســتاگرام و واتســاپ، باز 
هم کاربران ایرانی به جای پلتفرم های داخلی 
همچنان از پلتفرم های خارجی فیلتر شــده 
اســتفاده می کنند؛ اما دلیل عــدم موفقیت 
پلتفرم های بومی چیســت و با ادامه دار بودن 
فیلترینگ اینستاگرام و واتس اپ، آیا کاربران 
ایرانی به ناچار به استفاده از پلتفرم های ایرانی 

روی خواهند آورد؟
دلیل عدم استقبال کاربران از پیام رسان های 

ایرانی
سیاوش علی احمدی، کارشناس حوزه فناوری 
در این خصوص عنوان کرد در ایران پلتفرم هایی 
نظیر اسنپ و تپسی نیز مورد استفاده کاربران 
ایرانی قرار می گیرند و حتــی کاربران با ورود 
تاکسی اینترنتی اوبر که به عنوان رقیب جهانی 
آنها محسوب می شود نیز کماکان به استفاده از 

اسنپ و تپسی ادامه خواهند داد.
این کارشناس تاکید کرد اما پلتفرم های داخلی 
دارای زیرساخت های بسیار ضعیفی هستند و 
همچنین کد اصلی آنها از پروژه های منبع باز 
)open source( نیز خارج شــده اســت. در 
واقع در طراحی آنها از کدهای نمونه خارجی 
استفاده شــده، اما به دلیل عدم دسترسی به 
منابع اصلی کدها، نمی توانند زیرساخت های 
امنیتی را تامین کنند. گفتنی است پروژه های 
متن باز به پروژه هایی گفته می شود که کدهای 
آنها در اختیار مردم قرار گرفته و برنامه نویسان 

می توانند آنها را توسعه دهند.
علی احمدی در ادامه بیان کرد سال ۱۳۹۷ که 
تلگرام فیلتر شد نیز پیام رسان آیگپ به عنوان 
پیام رسان داخلی که کاملا به تلگرام شباهت 
داشــت راه اندازی شد، اما مورد استقبال مردم 
قرار نگرفت؛ دلیل عدم اســتقبال هم این بود 

که کاربران مطمئــن نبودند که امنیت حریم 
خصوصی آنها در این پیام رسان تامین خواهد 

شد یا خیر؟
این کارشــناس حــوزه فنــاوری در ادامه به 
بدافزارها اشاره کرد و گفت با توجه به این که 
در فضای وب بدافزارهای متعددی وجود دارد 
و باعث نقض حریم خصوصی افراد در گوشی 
های موبایل می شــود، کاربــران ایرانی حاضر 
نیستند از پلتفرم های داخلی استفاده کنند و بر 
این باورند که حریم خصوصی آنها در پیام رسان 

های داخلی در خطر خواهد بود.
علی احمــدی در ادامه به امکانات کم پلتفرم 
های داخلی نسبت به پلتفرم های خارجی اشاره 
کرد و گفت حتی بین پیام رسان های خارجی 
نیز از لحاظ امکانات تفاوت زیادی وجود دارد؛ 
برای مثال تلگرام نسبت به واتس اپ امکانات 

بیشتری را به کاربران خود ارائه می دهد.
استقبال از پیام رسان های خارجی با وجود 

فیلترینگ
گزارش هــا حاکی از آن اســت کــه در حال 
حاضر ۷۱ درصد از کاربران ایرانی از واتســاپ، 
۵۳ درصد از اینستاگرام و ۴۰ درصد از تلگرام 
استفاده می کنند. همچنین کاربران ایرانی به 
سرویس های مختلف گوگل از جمله جیمیل، 
گوگل مپ و یوتیوب نیز وابستگی دارند. ضمن 
این که بیش از ۳۰۰ هزار کســب و کار آنلاین 

ایرانی فقط در اینستاگرام فعالیت می کنند.
در طرف مقابل مرکز افکارســنجی ایسپا در 

خرداد ۱۴۰۱ گزارشی را منتشر کرد که نشان 
می دهد اپلیکیشن ایرانی روبیکا با ۵.۷ درصد 
مخاطب توانسته بیشترین دنبال کننده را در 
بیــن پلتفرم های داخلی به خــود اختصاص 
دهد. پیام رســان ایتا با ۴.۴ درصد، سروش با 
۳.۶ درصد، بله بــا ۲.۲ درصد، آی گپ با ۱.۸ 
درصد و گپ با ۰.۳ درصد در ردیف های بعدی 

قرار دارند.
صرف بودجه های کلان برای توسعه پلتفرم 

های داخلی
در شــرایط فعلی که بســیاری از شبکه های 
اجتماعی خارجی فیلتر شــدند، ممکن است 
مســئولان همانند سال های قبل برای توسعه 
پلتفرم هــای داخلی چندین میلیــارد تومان 
هزینه کنند، اما بعید اســت این بار نیز چنین 
اقدامی تاثیرگذار باشــد؛ چرا که تجربه نشان 
می دهد مســئولان در اردیبهشت سال ۱۳۹۷ 
نیز برای حمایت از پیام رسان های داخلی به 
توسعه دهندگان آنها وام ۵ میلیارد تومانی ارائه 
دادند. همچنین در فاز دوم نیز قرار شد بودجه 
۳۰۰ میلیارد تومانی به آنها اختصاص پیدا کند.

اما با توجه به تمام هزینه های کلانی که برای 
توسعه پلتفرم های داخلی صرف شده، آنها هنوز 
نتوانستند اعتماد کاربران ایرانی را دریافت کنند 
و به پیشرفت های لازم دست پیدا کنند. طبق 
گفته علی احمدی احتمال دارد باز هم دولت 
برای توسعه این پلتفرم ها بودجه های کلانی را 

اختصاص دهد.

تلویزیون 5 هزار میلیارد بودجه گرفت تا مسابقه بسازد؟

کیفیتِ بی کیفیت!
بدون تردید تلویزیــون بدون برنامه های 
سرگرم کننده، وســیله ای سرد و بی روح 
اســت! در این میان غالبا مســابقه های 
تلویزیونــی می تواننــد بالاتریــن جذب 

مشارکت را داشته باشند اما...
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از خبرآنلاین؛ اطلاع رسانی، آموزش، 
ســرگرمی، پرورش افکار و خلاقیت و از 
همه مهم تر توجه و جذب همه اقشــار و 
سنین جامعه و پرداختن به ایده و عقاید 
آن ها جزو وظایف یک رســانه ای تعریف 
شــده که نــام آن را ملــی می نامند. اما 
پرسش اصلی این است که آیا صداوسیما 

توانسته این کارها را انجام دهد؟
برای پاسخ به این سوال فقط یک موضوع 
را مورد بررســی قرار می دهیم و آن هم 
ســرگرمی اســت. آیا تلویزیون توانسته 
برنامه هایی بســازد که هــم مخاطبان را 
ســرگرم کند، هم دیگر جنبه ها را در بر 
بگیرد؟ اگــر بخواهیــم بگوییم خیر بی 
انصافی است اما اگر کیفیت آن برنامه ها 
را مورد بررسی قرار دهیم، به جز تعدادی 
برنامــه انگشت شــمار، به ایــن نتیجه 
می رسیدیم که اگر چیزی نمی ساخت به 

مراتب بهتر بود.
آیا بودجه واقعا کم است؟

یکی از مواردی که برای توضیح کیفیت 
پاییــن برنامه ها مطرح می شــود، بحث 
بودجه است، بودجه ای که از مدیر و رییس 
و ســمت دار تا کارگــردان و تهیه کننده 
معتقدند که کم است و چون بودجه کافی 

نیست، با توجه به گرانی ها، کفیت برنامه ها 
هم کاهش پیدا می کند. نکته این اســت 
که بیش از شش ماه از شروع سال ۱۴۰۱ 
گذشته و بودجه صداوسیما برای امسال 
۵۲۸۹ میلیارد و ۲۳۷ میلیون تومان است 
کــه از این میزان، ۲۷۰ میلیارد تومان به 
جمع کل منابع عمومی سازمان اختصاص 

داده شده است.
چرا برنامه مناسبی ساخته نمی شود

ایــن رقم نســبتا قابل توجه اســت، اما 
چرا برنامه مناســبی ســاخته نمی شود 
یا کیفیت آن بســیار پایین است؟ قطعا 
یکی از دلایلش وجود بیش از ۵۰ شبکه 

تلویزیونی ملی و استانی است.
البته این روزها نیز نهایت تولید تلویزیون 
ســاخت برنامه هــای گفــت و گو محور 
و مســابقه از جمله»شــهروند و مافیا«، 
»اعجوبه ها«، »زوجی نو«، »ســیم آخر«، 
»رویانیوم«، »قهرمان« و »تهمتن« است 
که اتفاقا از شــبکه های پر مخاطبی مثل 

سه سیما و نسیم پخش می شود.
این تعداد مســابقه ســاخته می شود اما 
»عصر  »خندوانــه«،  مثــل  برنامه هایی 
جدیــد« و »دورهمی« که اتفاقا مخاطب 
زیادی هم دارنــد، از کنداکتور تلویزیون 
حذف می شوند و تنها تعدادی مسابقه باقی 
می مانند که نه به قشر خاصی اختصاص 
پیــدا می کند، نه، کیفیــت بالایی دارند. 
درصورتی که خرداد امســال محمدرضا 
خوشرو، مدیر شبکه نسیم اعلام کرد: »ما 
معتقدیم که در شبکه نسیم سرگرمی باید 

محتوای مناسب و متناسب داشته باشد و 
باید بتوانیم از طریق سرگرمی پیام خود را 

منتقل کنیم.«
پیام اصلی ساخت انواع مسابقه

با توجه به صحبت خوشــرو این پرسش 
ایجاد می شود که پیام اصلی ساخت انواع 
مسابقه چه چیز می تواند باشد؟ دست کم 
اگر هم ساخته می شود، چرا تا این اندازه 

کیفیتشان پایین است؟
برای پاســخ به این سوال که چرا کیفیت 
ســاخت برنامه هــای تلویزیونــی تا این 
اندازه کاهش یافته به گفت وگو با مسعود 
روشن پژوه، مجری مسابقه های تلویزیونی 

پرداختیم که در ادامه می خوانید.
چرا با اینکه امکانات و حتی تعداد ساخت 
مسابقات تلویزیونی افزایش پیدا کرده، اما 

بازهم کیفیت آن ها رو به کاهش است؟
نکته اول در رخ دادن این ماجرا این است 
که به بحث کیفیت  برنامه سازی در زمینه 
مسابقه پرداخته نمی شود، نکته دوم اینکه 
چون بخشی از این رقابت ها کپی هستند 
و مردم به نســخه اصلی آن ها دسترسی 
دارند، مســابقه ای کــه تلویزیون نمایش 
می دهد را با نســخه اصلی آن مقایســه 
می کنند و علی رغم تمام هزینه هایی که 
برای آن  پرداخت می شود، دیگر آثارشان 
به چشم نمی آیند و از همه مهم تر اینکه 
رقابت های تلویزیون از حالت سابق خود 
کــه بر محوریــت ســنجیدن و آموزش 
اطلاعــات عمومی و اطلاع رســانی بود، 
خارج شــده اســت. نکته آخر اینکه نوع 

جوایز و سطح شرکت کنندگان مسابقات 
تلویزیونی نســبت به قبــل کاهش پیدا 
کرده، یعنی افرادی که در مسابقه حاضر 
می شوند، بعضا اطلاعات کافی ندارند و این 

موضوع کیفیت برنامه را کاهش می دهد.
بــه طور مثــال کســانی ماننــد عادل 
فردوســی پور از شرکت کنندگان مسابقه 
منوچهر نوذری بودند، دانشجوی جوانی 
که اطلاعات زیادی داشــت. در آن زمان 
این دســته از افراد در مسابقات شرکت 
می کردند و هرچه جلوتر آمدیم، ســطح 
کیفــی شــرکت کنندگان از نظر علمی 
کاهش پیدا کرده بــرای همین رقابت ها 

جذابیت خودشان را از دست داده اند.
نکته ماجرا این اســت که آیا لازم است 
به صورت همزمان ۷ مسابقه از تلویزیون 

پخش شود؟
برخی از مسابقات منطبق بر خواست های 

جامعه هدف نیست
خیر، واقعیت این اســت طــرح و برنامه 
مســابقات منطبق بر مخاطــب امروز ما 
نیست، یک بخش از برنامه ها کپی است 
که بــا آن کاری نداریم، اما یکســری از 
مسابقات منطبق بر هیجان و خواست های 
جامعه هدف نیست. مشکل این است که 
در ساخت برنامه تفکیکی بین خردسال، 
کودک و میان سال قائل نیستند به همین 
دلیل شــاید همزمان هفت مسابقه روی 
آنتن تلویزیون برود، اما مخاطبی ندارد و 
کسی آن را نمی بیند. این را بر اساس آمار 
نمی گویم شاید آمار بگوید که تعداد زیاد 

است اما بر اساس تجربه شخصی می گویم 
که این مسابقات مخاطب چندانی ندارند. 
فکر می کنم باید مسابقاتی ساخته شود که 
دست کم یک قشر جامعه از آن استقبال 
کنند و بحث دیگر اســت است که شاید 
بودجه کافی برای ســاخت برنامه های با 

کیفیت در دسترس نیست.
 ۵ هزار میلیارد بودجه چه می شود

نکتــه این اســت پس ۵ هــزار میلیارد 
بودجــه ای که به صداوســیما اختصاص 

می دهند صرف چه اموری می شود؟
بودجــه رقم زیادی اســت و نهادها باید 
توضیح دهند و اینکه ما هنوز نمی دانیم 
میزان درآمد تلویزیون چه اندازه اســت. 
در ســال ۱۳۹۸ ما خواســتیم »مسابقه 
محلــه« را بســازیم و اعــلام کردیم که 
هزینه ساخت هر برنامه ۲ تا ۲.۵ میلیون 
تومان است، همان زمان گفتند ما بودجه 
ســاخت این برنامه را نداریم. مگر از این 
ارزان تر می توان برنامه ســاخت؟ آن هم 
برنامــه ای که به نوعی برند اســت. البته 
تعداد شــبکه های تلویزیون هم به قدری 
زیاد هست که بخش اعظمی از بودجه به 

آن تعلق بگیرد.
نکته ماجرا این اســت که تلویزیون باید 
یک چهار چوبی را مشخص کند تا بتواند 
مخاطب را ســرگرم نگه دارد و صرفا این 
کار را با ســاخت مسابقه انجام ندهد، آن 
هم مســابقه هایی که نه کیفیت سابق را 
دارند، نه می توانند مخاطب قشر خاصی 

را جلب کنند.

پیشکسوت تئاتر خراسان رضوی مطرح کرد؛
لزوم پرهیز از برخورد سلیقه ای در 

جشنواره تئاتر فجر
باسابقه ی  کارگردان   و  نویســنده 
تئاتر خراســان رضوی در خصوص 
سی و دومین جشنواره تئاتر استان 
گفت: اعضای هیــات انتخاب باید 
به آثار نســل جوان و آن دسته از 
گروه ها که تازه پــا به عرصه تئاتر 
داشــته  ویژه  نگاهی  گذاشــته اند 

باشند.
احمد مینایی بــا بیان مطلب فوق 
در خصوص چالش ها و مشــکلات 

جشنواره تئاتر فجر اســتان گفت: هرسال شاهد این موضوع هستیم 
که بســیاری از کارهای خوب که توسط گروه های جوان تهیه و تولید 
می شــوند، توسط اعضای هیات انتخاب رد می شوند لذا اعضای هیات 
انتخــاب باید به آثــار گروه های تئاتری که تازه بــه عرصه تئاتر وارد 
شــده  اند نگاهی ویژه داشته باشند و از برخورد سلیقه ای پرهیز کنند. 
این مسئله یکی از بزرگترین  چالش های ادوار مختلف جشنواره تئاتر 

استان بوده است.
این نویســنده و کارگردان باســابقه تئاتر مشهد در خصوص اهمیت 
مبحث آموزش در جشنواره ها بیان کرد: نشست ها، کارگاه های آموزشی 
و جلسات نقد و بررسی معمولا در جشنواره تئاتر استان جدی گرفته 
نمی شود، آموزش همواره در سطح باقی می ماند و برگزاری آن بیشتر 

جنبه آماری دارد، لذا مبحث آموزش باید پررنگ شود.
وی با بیان اینکه اعضای ســتاد اجرایی بایــد برای پرکردن خلاهای 
جشنواره از تجربه های مدیران گذشته همینطور پیشکسوتان استفاده 
کنند، اظهار کرد: باید شــکاف بین جوانان و نسل گذشته به شیوه ای 
آگاهانه پر شود. این مسئله امری واجب است دست اندرکاران جشنواره 

در هرشرایطی باید به دنبال دستاورهای جدید باشند.
وی تصریح کرد:انتظار می رود بعد از تجربه برگزاری ســی و یک دوره 
جشــنواره، امسال شاهد یک ســری تغییرات جدید باشیم و تنها به 

برگزاری آماری یک جشنواره اکتفا نشود. 
احمد مینایی اظهار کرد: خصوصا که امســال اســتعدادهایی جدید 
پرچم دار جشنواره شده اند لذا باید چینش هیات داوران و هیات گزینش 
به درســتی صورت بگیرد. هیات اجرایی در نقطه شروعی سخت قرار 
دارد چراکه در شــرایط کنونی پر واضح است که برخی افراد منتظرند 
تا ابعاد سطحی جشنواره را با نگاهی تیز ببیند، لذا باید به تمام مسائل 

اشراف داشته و از ظرفیت ها، نهایت بهره را ببرند.
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دهم دی ماه؛ روز ملی مشهد
روز دهم دی به عنوان روز ملی مشــهد به 
تصویب اعضــای شــورای فرهنگ عمومی 

خراسان رضوی رسید.
به گزارش خبرنگار ایرنا ، نماینده ولی فقیه 
در خراســان رضوی روز شــنبه در جلسه 
شــورای فرهنگ عمومی خراســان رضوی 
گفت: مشهد دارای ظرفیتهای فرهنگی قوی 
اســت که می توان از این ظرفیتها استفاده 

کرد.
آیت الله ســید احمد علم الهدی با بیان این که روز ملی برخاسته از حضور مردم و 
به نام مردم اســت افزود: مردم مشهد در دهم دی حضور فعالی علیه رژیم طاغوت 
داشتند و نقش زنان و کودکانی که در این روز به شهادت رسیدند نیز بسیار موثر بود.

وی با بیان این که نام گذاری نباید فقط محدود به اســم گذاری تنها باشد افزود: از 
این نام گذاری و از نخبگان انقلابی و مبارزاتی مردم این شهر در برنامه ها باید برای 

تولید ظرفیت استفاده کرد.
نماینده ولی فقیه در خراســان رضوی گفت: حضور بانــوان با حجاب در این روز و 

مقابله با رژیم ستمشاهی تلاش مجاهدانه آنها را نشان می دهد.
علم الهدی تاکید کرد: باید دبیرخانه روز ملی مشهد در شهرداری به عنوان مسوول 

این موضوع تشکیل و کارهای مرتبط با آن دنبال شود.
اســتاندار خراسان رضوی نیز در این نشست گفت: انتخاب روز ملی مشهد، ظرفیت 

بی نظیری را در خود دارد که باید به آن نیز اندیشید.
یعقوبعلی نظری افزود: انتخاب این روز می تواند با محوریت معرفی حضرت رضا )ع(، 
واقعه مســجد گوهرشــاد به عنوان یک نماد مرتبط با عفاف و حجاب و یا بر اساس 
مجاهدتهای مردم در ســال ۱۳۵۷ که منجر به پیروزی انقلاب اسلامی شد صورت 

گیرد.
وی ادامه داد: واقعه دهم دی ماه ســال ۱۳۵۷ مشهد ظرفیت مناسبتی را بر اساس 

شواهد تاریخی ، تمدنی  و مذهبی در خود دارد.
هم اکنون شهرهای شیراز، ایلام، اردبیل، کرمانشاه، زنجان، همدان، گرگان، قزوین، 

اصفهان، تبریز و بوشهر هر کدام در تقویم یک روز مشخص به نام خود دارند.
نهم و دهم دی ماه ۱۳۵۷، از روزهای خونین و فراموش نشــدنی در تاریخ تحولات 
اجتماعی مشهد اســت که در آن ده ها نفر از مردم بی گناه مشهد که بیشتر زنان و 

کودکان بودند توسط نیروهای رژیم پهلوی به خاک و خون کشیده شدند.
این واقعه بازتاب گســترده ای در خارج و داخل ایران داشت و ضربه سختی بر بدنه 

پیکر نیمه جان رژیم منحوس پهلوی بر جای گذشت.

مسدودسازی ۴۷۵ حلقه چاه غیر مجاز در 
خراسان رضوی طی سال جاری

مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای خراسان 
رضوی با بیان اینکه از ابتدای ســال ۱۴۰۱ 
تاکنون ۴۷۵ حلقه چاه غیر مجاز در استان 
مسدود شده، گفت: این آمار در هشت سال 
گذشته ۱۶ هزار حلقه چاه غیر مجاز بوده که 
با کمک تمام دستگاه های ذی ربط و حمایت 

بخش قضایی توانستیم موفق عمل کنیم.
علیرضا طاهری ، در جلسه طرح تحول آب 

اســتان خراسان رضوی اظهار کرد: در شــرایط فعلی که استان با شرایط خاصی به 
لحــاظ میزان ذخایر منابع آب در ۲ بخش ســطحی و زیرزمینی قرار دارد، اجرای 
پروژه هــای طرح تعادل بخشــی با کمک تمام ذی نفعان به ویژه خود کشــاورزان و 

بهره برداران مهمترین راه گذر و پشت سر گذاشتن این شرایط خاص است.
وی با اشاره به اینکه ۱۰۰ درصد چاه های استان مجهز به کنتور هوشمند شده، ادامه 
داد: اکثر چاه هایی که مجهز به کنتور هوشمند است، در مرکز رصد و پایش چاه های 

شرکت آب منطقه ای به صورت لحظه ای کنترل می شوند.
طاهری خاطرنشــان کرد: کنترل اضافه برداشت چاه های مجاز، رفع تصرف حریم و 
بستر رودخانه ها، جلوگیری از آلودگی منابع آبی استان و انعقاد تفاهم نامه مشارکتی 
با ۲۶ تشــکل در سطح استان از اقداماتی اســت که می تواند در مدیریت صحیح و 

برداشت معقولانه از منابع آبی بسیار حائز اهمیت باشد.
مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای خراسان رضوی با اشاره به آخرین وضعیت منابع 
آبی در استان و میزان نزولات جوی در سال آبی گذشته گفت: مهمترین و اصلی ترین 

راهبرد مدیریت آب در استان تعادل بخشی منابع آب است.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی وی خواستار تفویض 
اختیارات بیشــتر از طرف وزارت نیرو در زمینه تعادل بخشی به استان شد و تاکید 
کــرد: با تحقق این خواســته و با همکاری تمام حوزه ها به ویژه خود کشــاورزان و 
بهره برداران خراســان رضوی الگوی موفق در نهادینه سازی طرح مشارکتی آب در 

کشور خواهد بود.

فرماندار گناباد: ۳۰ درصد کلاسهای درس این 
شهرستان فرسوده است
فرماندار گناباد گفت: ۳۰ درصد کلاســها و 
فضاهای آموزشــی این شهرستان فرسوده و 

نیازمند بازسازی است.
رضا نصیری روز شنبه در حاشیه زنگ مهر، 
ایثار و مقاومت و آیین آغاز بازگشایی مدارس 
در دبیرســتان ریحانه النبی )ص( گناباد در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا جلب مشــارکت 
خیــران را از رویکردهــای مهم بازســازی 

کلاسها و فضاهای آموزشی فرسوده در این شهرستان ذکر کرد.
 وی ادامه داد: قرارداد ســاخت ســه فضای آموزشــی جدید با مشــارکت خیران 
 طی چهار ماه گذشــته منعقد و بعــد از تکمیل مورد اســتفاده دانش آموزان قرار 

می گیرد.
فرماندار گناباد گفت: ۱۲ مدرســه در مناطق روســتایی گناباد با کمک بســیج 
ســازندگی این شهرستان در تابستان امسال بازسازی و برای سال تحصیلی جاری 

آماده شد.
نصیــری کمبود نیروی انســانی را از دیگر مشــکلات آمــوزش و پرورش این 
شهرســتان برشــمرد و گفت: ۱۹۹ نفر از فرهنگیان گنابادی در سال تحصیلی 
جاری بازنشســت شده اند و این بخش با کمبودهایی در برخی مقاطع تحصیلی 

مواجه شده است.
وی ادامــه داد: بــرای کاهش معضل کمبــود نیروی انســانی از دانش آموختگان 
دانشــگاههای فرهنگیان و شــهید رجایی و بهره گیری از نیروهای حق التدریس و 

دعوت به کار فرهنگیان بازنشسته استفاده می شود.
فرماندار گناباد گفت: یکی دیگر از اقدامات مهم در این زمینه بهره گیری از ظرفیت 
دانش آموختگان دانشگاهها و مراکز آموزش عالی است که بعد از طی یک مدت دوره 

مهارتهای معلمی به عنوان معلم جذب آموزش و پرورش می شوند.
هــزار و ۸۰۰ معلم در قالب افزون بر ۹۰۰ کلاس درس و ۲۰۰ مدرســه در مقاطع 
تحصیلی مختلف، آموزش ۱۹ هزار دانش آموز در مناطق شهری و روستایی گناباد 

را در سال تحصیلی جاری بر عهده دارند.
مرکز شهرســتان گناباد در فاصله ۲۸۷ کیلومتری جنوب مشــهد و جنوب استان 

خراسان رضوی قرار دارد.

شهر
در 

خبر

مدیرکل امور مالیاتی خراســان رضوی گفت: در ســال ۱۴۰۰ و ۶ ماهه اول 
۱۴۰۱ بالغ بر ۱۳۰ مودی حقیقی در مرحله دادرسی قرار گرفته اند که پرونده  
این اشــخاص مورد بررسی قرار می گیرد تا موارد فرار مالیاتی این  پرونده ها و 

میزان مالیات هایی که باید مطالبه و پرداخت شود را مشخص کنیم. 
احمدرضا مدبرنیا در گفت وگو با ایسنا درباره پیش بینی سهم مشخص شده 
برای خراسان رضوی در زمینه تفکیک حساب های شخصی از تجاری اظهار 
کرد: ســهمیه اعلام شــده در مورد تفکیک حســاب های شخصی در سطح 
کشوری بوده و همچنان در سطح استانی اعلام نشده، اما به محض  اعلام، ما 

اطلاع رسانی های لازم را در این زمینه خواهیم داشت.
وی درباره میزان درآمدهای مالیاتی خراسان رضوی در ۶ ماه ابتدای سال جاری افزود: میزان درآمدهای مالیاتی در 
۶ ماهه اول سال که برای استان محقق شده ۶۸۵۰ میلیارد تومان است که وصولی مالیات در این ۶ ماه، نسبت به 

مشابه این رقم سال گذشته ۶۹ درصد رشد داشته است. 
مدیر کل امور مالیاتی خراســان رضوی در پاســخ به این ســوال که با توجه به  اینکه قرار بوده دستگاه های پوز به 
پرونده های مالیاتی متصل شوند و در این زمینه پیش بینی هایی برای کل کشور انجام شده بود اما همچنان عددی 
به صورت اســتانی اعلام نشده؛ تصریح کرد: آمار داده شــده به صورت کشوری است و آمار استانی همچنان اعلام 
نشده است، اما به  صورت کشوری ۹ میلیون ۳۰۰ دستگاه پوز به پرونده های مالیاتی متصل شده اند. ۹ میلیون نیز 
از درگاه های الکترونیکی و دستگاه های پوز که به متصل پرونده های مالیاتی متصل نشدند از مدار خارج شده و غیر 

فعال شدند.
مدبرنیا با اشاره به اقدامات اداره مالیات استان در مبارزه با فرار مالیاتی عنوان کرد: اداره ای تحت عنوان اداره مبارزه  
فرار مالیاتی تشکیل شده که اقدامات خود را در راستای ماده ۱۸۱ انجام می دهد. در سال ۱۴۰۰ و ۶ ماهه اول ۱۴۰۱ 
بالغ بر ۱۳۰ مودی حقیقی با اجرای ماده ۱۸۱ در مرحله دادرسی قرار گرفته اند. پرونده های این اشخاص مورد بررسی 
قرار می گیرد تا موارد فرار مالیاتی این  پرونده ها و میزان مالیات هایی که باید مطالبه و پرداخت شود را مشخص کنیم. 
وی در پاســخ به این سوال که آیا پیش بینی در خصوص میزان فرار مالیاتی این پرونده ها صورت گرفته، بیان کرد: 
این موارد شناسایی شده در استان هستند و همچنان پرونده ها در مرحله تشخیص بوده و به قطعیت نرسیده اند. زیرا 
باید مراحل دادرسی را طی کنند. صاحبان این  پرونده ها اشخاص حقیقی بودند که ما در این زمینه اقدامات اجرایی 

را انجام داده ایم. در این راستا شرکت های حقوقی را در اجرای ماده ۱۸۱ نداشتیم.

رئیس گروه دفتر فنی و مهندسی اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی از 
بهره برداری ۳ استخر در این استان تا یک ماه آینده خبر داد.

مهدی عزیزی در گفت و گو با ایســنا، اظهار کرد: اســتخر کوثر در بجنورد و 
یک استخر در شــیروان در گذشته به بهره برداری رسیده بودند که به علت 
مسائلی همچون استفاده خیلی زیاد باید بخش هایی از آن ها مورد بازسازی 

قرار می گرفت.
وی گفت: در حال حاضر استخر کوثر بجنورد به مرحله آبگیری رسیده است و 

باید مسائل واگذاری آن طی شود.
عزیزی افزود: در استخر شیروان نیز اقداماتی همچون اصلاح و بازسازی بخش 

های موتورخانه، تصفیه خانه و ... در حال انجام است و تا یک ماه آینده به پایان می رسد.
به گفته وی در آشخانه نیز یک استخر در حال ساخت است که عملیات ساخت این استخر نیز تا ماه آینده به پایان 

می رسد.
این مقام مســئول تصریح کرد: علاوه بر اســتخرهای مذکور دو اســتخر دیگر از سال های گذشته در حال 
ســاخت است که هنوز عملیات احداث آن ها به پایان نرســیده که یکی از این استخرها در گرمه و دیگری 

در فاروج است.
وی بیان کرد: برای تکمیل این دو استخر طی سفر رئیس جمهور به خراسان شمالی مبلغ ۴۰ میلیارد تومان در نظر 

گرفته شده است.
رئیس گروه دفتر فنی و مهندسی اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی گفت: اماکن ورزشی خراسان شمالی برای 

تکمیل شدن به بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
وی اظهار کرد: در حال حاضر ۶۲ مکان ورزشی در این استان در سطح روستاها و شهرهای این استان در حال ساخت 

است که برای تکمیل آن به بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
عزیزی افزود: البته این پروژه، به غیر از پروژه هایی هستند که شرکت ساخت و توسعه در حال ساخت دارد.

وی ادامه داد: مساحت پروژه های در دست اجرا ۱۴۴ هزار و ۵۷۶ متر مربع است که از پیشرفت فیزیکی بالای ۵۰ 
درصد برخوردار است.

این مقام مسئول بیان کرد: با تکمیل این پروژه سرانه مکان های ورزشی روباز به ۱.۲ متر مربع و سرانه مکان های 
ورزشی سرپوشیده ۴۲ صدم متر مربع می رسد.

شناسایی فرار مالیاتی ۱30 مودی حقیقی در خراسان رضوی بهره برداری از 3 استخر در خراسان شمالی تا یک ماه آینده

در کمیسیون اصل 90 انجام شد

تشکیل پرونده برای آلایندگی کشف رود
رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی 
گفت: بواســطه تخلفات، ضعف نظــارت و عملکرد 
دســتگاه های متولی و دریافت شــکایات متعدد در 
خصوص مساله آلایندگی کشف رود مشهد، پرونده 

ای در این کمیسیون تشکیل شده است.
حجت الاسلام نصرالله پژمانفر در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا افزود: براساس پرونده ای که در کمیسیون اصل 
۹۰ تشکیل شده، وزارت کشور پیگیر تخلفات شده و 
این وزارتخانه به اســتانداری خراسان رضوی در این 
خصوص مسئولیت داده است، تا طی دو هفته، معاون 
عمرانی اســتاندار این استان تخلفات و کوتاهی های 
روی داده در این خصوص را پیگیری و مشخص کند.

وی بیان داشت: در مسیر رودخانه کشف رود و قبل 
از اتصال تصفیه خانه منطقه پرکندآباد بحرانی نداریم، 
چون اصلا آبی در کشــف رود تا حدود ذکر شــده 

جریان ندارد.
نماینده مردم مشــهد و کلات در مجلس شــورای 
اســلامی اضافه کرد: امــا از جایی کــه آب تصفیه 

خانه ها و تانکرهای فاضلاب و برخی صنایع به کشف 
رود می ریزد، مســاله چالشی کشــف رود و آبیاری 

محصولات کشاورزی در منطقه آغاز می شود.
روزانه تخلیه ۴۰۰ تانکر فاضلاب

پژمانفــر افــزود: متاســفانه پســاب ورودی بــه 
تصفیه خانه ها به درســتی تصفیه نمی شود لذا آب 
خروجی آنها کاملا ســالم نیست و متاسفانه روزانه  
۴۰۰ تانکر فاضلاب و پســاب به دلیل عدم ساخت 
تصفیــه خانه های لوکال )محلی( در این منطقه در 
کشف رود رها می شــود و بعضی مراکز صنعتی از 
جمله چرم شهر همچنان پساب ها خود را در کشف 

رود رها می کند.
ورود کمیسیون اصل ۹۰ مجلس به پساب های صنعتی 

و فاضلاب ها به کشف رود
وی ادامه داد: همه این ها باید پاسخگو باشند که بر 
چه اســاس و مجوزی پساب صنعتی و فاضلاب ها را 
در کشف رود رهاسازی می کنند و کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس برای بررسی و برخورد با این تخلفات ورود 

کرده است.
نماینده مردم مشــهد و کلات در مجلس شــورای 
اســلامی اظهار داشت: مســاله مهم دیگر برداشت 
همین آب از کشــف رود برای بخش کشــاورزی و 
به خصوص تولید ســبزی و گوجه فرنگی است که 
متاسفانه جمعیت قابل توجهی مصرف کننده روزانه 

این محصولات هستند.
پژمانفر به ضعف نظارت بر برداشــت آب خروجی از 
کشف رود اشاره کرد و گفت: ضعف عملکرد دستگاه 
ها در این خصوص مشــهود اســت، مقرر شده بود 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد گزارش کاملی از میزان 
آلایندگی آب کشــف رود بــرای تولید محصولات 
کشــاورزی ارائه دهد که تاکنون گزارشــی مفصلی 
نیامده و فقط دانشــگاه علوم پزشکی به شکل کلی 
اعلام کرده آب کشف رود آلوده است و امکان استفاده 

برای کشاورزی ندارد.
به گزارش ایرنا، طی دو دهه اخیر رودخانه کشف رود 
مشهد به خاطر تجاوز به حریم محیطی و بی اعتنایی 

نســبت به آن و ســرازیر شــدن فاضلاب های آلوده 
صنعتــی، کارگاه های محلی و خانگی به بســتر آن 
دســتخوش تغییرات ویرانگر زیست محیطی شده 

است.
آبیاری با آب آلوده

آبیاری زمین های کشاورزی واقع در اطراف کشف رود 
بــا آب آلوده نیز از معضلات بهداشــتی آن محدوده 

است.
شعبه ای از کشف رود از کوه های هزارمسجد و شعبه 
دیگــر آن از کوه های بینالود سرچشــمه گرفته و از 

شمال شهر مشهد عبور می کنند.
این رود ۲۹۰ کیلومتری که پرآبی آن هم اینک تنها در 
خاطره ها باقی مانده است از غرب به شرق جریان دارد 
و پس از ادامه مســیر در محل پل خاتون به رودخانه 
هریرود می پیوندد و از آنجا به بعد »تجن« نام گرفته و 
به سوی ترکمنستان ادامه می یابد و در انتهای مسیر 
طبیعی خود در ریگزارهای کشور همسایه جریان پیدا 

می کند.

معاون شرکت آب و فاضلاب خراسان رضوی:
منازعات اجتماعی به دلیل کمبود آب آغاز شده است

معــاون بهره برداری و توســعه شــرکت آب و فاضلاب 
خراسان رضوی با بیان اینکه به دلیل کمبود آب شاهد 
منازعات اجتماعی هســتیم، افزود: ســالیانه در برخی 
دشــت ها تا ۱.۵ متر افت سطح آب داریم؛ اگر به سمت 
مدیریت مصرف نرویم جمعیت استان در برخی مناطق 

تا ۱۵ سال آینده باید کوچ کنند.
مهدی جهان طلب در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به 
اینکه اکنون درصد زیادی از آب شرب روستاها به طور 
غیرمجاز صرف آبیاری درختان و دام می شود، اظهار کرد: 
در خراسان رضوی روستایی داریم که ۱۳ هزار جمعیت 
و ۱۵ هزار راس دام دارد که مصرف آب دام این روستا از 

مصرف آب شرب انسان بیشتر است.
وی بــا بیان اینکه به دلیل کمبود آب شــاهد منازعات 
اجتماعی هستیم، افزود: سالیانه در برخی دشت ها تا ۱.۵ 
متر افت سطح آب داریم. اگر به سمت مدیریت مصرف 
نرویم جمعیت استان در برخی مناطق تا ۱۵ سال آینده 
باید کوچ کنند، سال هاست هشدارها به صدا در آمده ولی 

رعایت نمی شود.
معــاون بهره برداری و توســعه شــرکت آب و فاضلاب 
خراســان رضوی خاطرنشــان کرد: تا زمانی که آب را 
ارزان بفروشیم نه تنها منابع موجود زودتر تمام می شود، 
بلکه نخواهیم توانست برای نسل های آینده حفظ کنیم؛ 

اکنون آب به قیمت واقعی به فروش نمی رسد.

وی تصریح کرد: هر چه بیشــتر عمق چاه افزایش یابد 
نفوذ جبهه آب شور بیشتر می شود اکنون آب بسیاری 
از شــهرها به سمت شوری رفته است. دیگر امکان حفر 
چاه برای تأمین آب شرب نیست، نگران تأمین آب شرب 

برای سال های آینده هستیم.
جهان طلب با بیان اینکه طبق سند سازگاری با کم آبی 
تا ســال ۱۴۰۵ باید تولید را به ۱۹۷ لیتر برای هر نفر 
برســانیم، گفت: دولت از هزینه های استحصال که در 

اختیار قرار می دهد ۵۰ درصد زیان می بیند.
وی گفت: در خراسان رضوی ۷۰ درصد مشترکین کمتر 
از الگو آب مصرف می کنند، اگرچه الگو برای یک خانواده 
۱۵ مترمکعب تعریف شده، اما چون دیگر خانه ها ویلایی 
و خانواده ها پرجمعیت نیســت پیگیر هســتیم الگوی 

مصرف کاهش یابد.
معــاون بهره برداری و توســعه شــرکت آب و فاضلاب 
خراسان رضوی  تصریح کرد: اگرچه مشترکینی که ۳۰ 

درصد بالاتر از الگو مصرف آب دارند ، جریمه می شوند 
اما این عوامل بازدارند نیست.

وی در ادامه به ۳۰ هزار کیلومتر شبکه توزیع آب شرب 
در خراسان رضوی اشــاره کرد و افزود: برای اصلاح ۱۵ 
هزار کیلومتر شبکه فرسوده توزیع آب به اعتباری بالغ  بر 
۷۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است، می طلبد آبی که 
با چنین هزینه های بالایی استحصال می شود را به این 

راحتی از دست ندهیم.
جهان طلب، انشــعابات غیرمجاز را یکی از دغدغه های 
اصلی در استان دانست و اظهار کرد: در سال جاری نیز 
شناســایی و برخورد با ۱۰ هزار انشعاب در دستور کار 
قرار دارد، سال گذشته ۸۵۰۰ انشعاب غیرمجاز در استان 

شناسایی و تبدیل به مجاز شده است.
معاون بهره برداری و توســعه شــرکت آب و فاضلاب 
خراســان رضوی تاکید کرد: از شهروندان درخواست 
می شود تا انشعابات غیرمجاز را به واحد ۱۲۲ گزارش 
دهنــد. برای مثال با قطع انشــعاب غیرمجاز در یک 
روســتا آب کل روســتا وصل شــد، این مشترک به 
اندازه یک ســوم مصرف روستا برای پر کردن استخر 
و آبیاری درختان آب اســتفاده می نمود. در خراسان 
رضوی از ۲۹۳۰ روستا ۲۵۰۴ روستا و ۹۶ شهر استان 
با جمعیت ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر تحت پوشــش 

آبرسانی هستند.
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۳ امتیاز شیرین استقلال از سیرجان با 
تحمیل اولین شکست قلعه نویی

دیــدار دو تیم گل گهر و اســتقلال با برتری 
شاگردان ســاپینتو در دقایق پایانی به پایان 

رسید.
به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، 
دو تیم گل گهر سیرجان و استقلال در هفته 
هفتم لیــگ برتر به مصاف هم رفتند که این 
دیدار با نتیجه ۲ بر یک به ســود شــاگردان 

ساپینتو به پایان رسید.
استقلال با این برد ۱۴ امتیازی شد تا به خاطر تفاضل گل کمتر نسبت به پرسپولیس 
در رده دوم جدول قرار بگیرد. گل گهر نیز با این شکســت ۱۲ امتیازی ماند تا به رده 

سوم جدول سقوط کند.

آلومینیوم دومین برد فصلش را مقابل 
ملوان دشت کرد

آلومینیوم بــا نتیجه یک بر صفــر ملوان را 
شکست داد.

به گزارش ایسنا، آلومینوم اراک و ملوان بندر 
انزلــی در چارچوب هفته هفتــم لیگ برتر 
فوتبال به مصاف هــم رفتند که این دیدار با 
نتیجه یک بر صفر به ســود اراکی ها به پایان 

رسید.
تک گل شاگردان مهدی رحمتی در این دیدار را وحید محمدزاده در دقیقه ۱۸ از روی 

نقطه پنالتی به ثمر رساند.
با این نتیجه آلومینیوم ۸ امتیازی شد و با تفاضل گل بهتر، بالاتر از نفت مسجد سلیمان 

در رده دهم قرار گفت. ملوان هم با ۲ امتیاز در قعر جدول باقی ماند. 

مهاجری: روز بد نفت مسجد سلیمان بود
سرمربی نفت مسجد سلیمان می گوید تیمش 
در شرایط نامطلوبی مقابل نساجی مازندران 

تن به شکست داد.
به گزارش ایسنا، رضا مهاجری، سرمربی نفت 
مســجد ســلیمان پس از شکست ۴ بر صفر 
تیمش مقابل نساجی مازندران در هفته هفتم 
رقابت های لیگ برتر اظهار کــرد: این برد را 
به نساجی تبریک می گویم. مبارکشان باشد. 

امیدوارم در ادامه راه هم موفق باشند. روز بد ما بود و من هر چقدر توجیه کنم، چون 
شکســت بدی داشتیم، این استدلال ها گم می شود. بحث اول، تغییر ساعت بازی بود. 
البته این تغییر برای هر دو تیم بود اما نســاجی میزبان بازی بود. بحث بعدی داوری 
مسابقه بود که می توانست برای ما پنالتی بگیرد اما اینقدر باخت ما بد بود که نمی شود 

این مسائل را مطرح کرد.
او ادامه داد: شــرایط دوری از بازی ها و ســنگینی بدن بازیکنــان در این بازی کاملا 
مشــهود بود. گل دقیقه اول بازی شیرازه تیم ما از هم پاشید. نساجی هم عقب رفت 
و منتظر اشــتباهات ما شد و در ضربات ایستگاهی به گل رسید و سخت است که در 
این شــرایط حمله کنیم. اگر از تک موقعیت های خود استفاده می کردیم، شاید ورق 
بازی برمی گشت. این مســائل چیزی از تخلی شکست ما کم نمی کند و ما در روزی 
که می توانســتیم بهتر بازی را مدیریت کنیم، بازی را واگذار کردیم. لیگ ادامه دارد و 

امیدوارم به روزهای خوب خودمان بازگردیم. 

توضیحات پزشک تیم ملی فوتسال درباره 
شرایط بازیکنان بیمار

پزشــک تیم ملی فوتســال ایران به توضیح 
شرایط بازیکنان بیمار این تیم پرداخت.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمدحسین 
مقــدم دربــاره وضعیت بازیکنــان تیم ملی 
فوتسال ایران در کویت اظهار داشت: اعضای 
تیم ملی از اردوی تدارکاتی تایلند عازم تهران 
و سپس کویت شدند که این تغییر آب و هوا 

سبب شد چند بازیکن دچار علائم سرماخوردگی مانند آبریزش بینی و بدن درد شوند.
وی در ادامه تصریح کرد: خدا را شــکر با رسیدگی هایی که صورت گرفت، بسیاری از 
بازیکنان بهبودی کامل خود را پیدا کردند و چند بازیکن از جمله سینا پرکاس، سعید 
مومنی، حمزه کدخدایی و محمدحسین درخشانی تحت درمان هستند که خوشبختانه 

علائم آنها رو به کاهش است.
پزشک تیم ملی فوتسال راجع به شرایط کاپیتان تیم گفت: حسین طیبی در ابتدای 
مســابقات علائم ســرماخوردگی داشــت که با کنترل بیماری وضعیت بهتری دارد. 
همچنین فیزیوتراپ تیم ملی از روز اول دچار علائم آنفلونزا بود که او را همان روز اول 

قرنطینه کردیم و سپس به مرور بهبود یافت.
مقدم در مورد وضعیت مربیان تیم ملی فوتسال خاطرنشان کرد: اکنون وحید شمسایی 
دچار علائم است. خوشبختانه علائم همه بازیکنان و اعضای کادر فنی تیم آنقدر شدید 
نبوده اســت که باعث وقفه در تمرینات شود. همه در تمرینات و جلسات فنی حضور 

دارند و ما تمام تلاش خود را برای بهبودی کامل اعضای تیم ملی انجام می دهیم.

افزایش امتیاز ایران از شکست اروگوئه در رنکینگ فیفاتاج: پای VAR ایستاده ایم

سقوط عجیب حسن یزدانی در رنکینگ کشتی دنیا

رییس فدراســیون فوتبال گفت: مبحــث کمک داور 
ویدویــی یــک بحث مهــم و جدی اســت و پای آن 
ایستاده ایم تا محقق شود. از سویی دیگر مساله افزایش 
دریافتی داوران را داریم که باید این مساله هم در دستور 

کار قرار گیرد.
به گزارش ایرنا، مهدی تاج در دوره دانش افزایی پیش 
فصــل داوران لیگ برتر فوتبال بانوان، اظهار داشــت: 
مسأله VAR یکی از مباحثی بود که در جلسه صبح 
امروز با مدیران عامل باشــگاه ها به آن پرداخته شد و 
به اعتقاد همه باشــگاه های لیگ برتر، عدم وجود آن 
موجب ضرر آنها شده اســت. به هرحال این سیستم 
به سالم سازی فضای سکوها کمک به سزایی می کند، 
شرایط فوتبال چند وجهی شده و سیستم کمک داور 
ویدیویی حداقل کمک می کند تــا در داوری آرامش 

برقرار شود.
وی ادامــه داد: تلاش ما این اســت که VAR را برای 
نیم فصل دوم داشــته باشــیم. روزی که به فدراسیون 
آمدیم یکی از شرایط اصلی ما مسئله سرمربی تیم ملی 
بود که انجام شد و از دیگر مسایل مورد بحث دیگر، این 
سیستم است که به امید خدا انجام خواهد شد و به انجام 

آن بسیار امیدوارم.
تاج افزود: درخصوص حق الزحمه داوران، در پازل فوتبال 
نازلترین دریافتی را دارند و غیرقابل مقایسه با مربیان و 
بازیکنان اســت. اما بحث توان پرداخت سازمان لیگ را 
هم باید در نظر داشــته باشیم که با کوچکترین میزان 
افزایش، عدد بزرگی ایجاد می شود اما حتما این کار را 

خواهیم کرد و افزایشی هم خواهیم داشت.
رییس فدراسیون ادامه داد: از اینکه افشاریان جلسات و 
دوره های آموزشی داوری را برای همه بخش های داوری 
آقایان و بانوان انجام داد اقدام بسیار شایسته ای است. در 
این مراسم افتتاحیه شاهد حضور اعضای هیات رییسه 
نیز هستیم که نشــان دهنده اهمیت بحث داوری در 

بخش بانوان است. 
 VAR تاج تصریح کرد: نکته مهم این اســت که باید
عملیاتی شــود و پای آن خواهیم ایستاد و باشگاه ها را 
ملزم به استفاده از آن خواهیم کرد. این دوره ها هم باید 
ادامه پیدا کند و از همه اعضای کمیته داوران و سازمان 
لیگ و هیات رییســه فدراسیون بابت حمایت هایی که 
وجود دارد تشــکر می کنم. امیدواریــم به زودی بحث 
کمک داور ویدئویی به سرانجام برسد و با تلاش هایی که 
میرشاد ماجدی انجام داده و قرارداد خوبی هم تنظیم 
شــده در آینده ای نزدیک شاهد حصول نتیجه در این 

بخش باشیم.

پیروزی برابر اروگوئه ۵.۷۸ و تساوی 
مقابل سنگال نیز ۰.۲۰ امتیاز مثبت 
به تیم ملی اضافه کرد تا در مجموع 
با کسب ۵.۹۸ امتیاز مثبت، مجموع 

امتیازات ایران
با پایان فیفا دی سپتامبر که آخرین 
پنجره بازی های بین المللی پیش 
از آغاز جام جهانی بود، حالا همه در 
انتظار انتشار آخرین رنکینگ فیفا 
پیش از شروع بزرگترین تورنمنت 
فوتبالی در جهان هستند. رنکینگی 
که البته از الآن نیز مشخص است و 
بدون نیاز به اعلام رسمی فدراسیون 

جهانی فوتبال، رتبه تیم ها مشخص و تعیین شده است.
از آنجایی که فیفا چند سالی است که فرمولی ثابت برای 
تعیین امتیاز تیم ها در هر مســابقه رسمی و دوستانه 
تعیین کرده است، در نتیجه بدون نیاز به انتشار رسمی 
رنکینگ فیفا می توان فهمید که هر کشــوری پس از 
ســپری کردن بازی های اخیر خــود در فیفا دی، چه 
امتیازاتی کسب یا از دست داده و در چه جایگاهی قرار 

خواهد گرفت.
فیفا دی اخیر برای ایران و کارلوس کی روش با خوبی 
و خوشی به پایان رسید. غلبه بر اروگوئه با ستاره های 
گــران قیمت و مطرح، نتیجه ای بود که کمتر کســی 
انتظارش را می کشید. اما ملی پوشان توانستند با تک 
گل مهدی طارمی از سد رقیب پرآوازه خود گذشته و با 

روحیه بالا برای جام جهانی آماده شوند.
در دومیــن دیدار نیز تیم ملی توانســت مقابل رقیب 
قدرتمند خود یعنی سنگال به تساوی یک - یک دست 
پیدا کند. شاگردان آلیو سیسه با وجود در اختیار داشتن 
ستاره های مطرحی همچون سادیو مانه، اسماعیل سار، 
کالیدو کولیبالی، بولای دیا و... نتوانستند دروازه ایران را 
باز کنند و تنها گل حریف نیز با اشتباه پورعلی گنجی 

به ثمر رسید.
پیروزی برابر اروگوئه ۵.۷۸ و تساوی مقابل سنگال نیز 
۰.۲۰ امتیاز مثبت به تیم ملی اضافه کرد تا در مجموع 
با کسب ۵.۹۸ امتیاز مثبت، مجموع امتیازات ایران به 
عدد ۱۵۶۴.۶۲ برسد و شــاگردان کی روش با ۲ رتبه 
صعود، خود را به جایگاه بیستم دنیا رسانده و صدر آسیا 

را همچنان در اختیار داشته باشند. 

طــی حدود یک دهه اخیر تنهــا دیویدتیلور آمریکایی 
موفق شــده از پس پهلوان جویباری برآیــد، اتحادیه 
جهانی کشــتی در اقدامی بحث انگیز یزدانی را به رده 

چهارم تقلیل داد
آخرین رنکینگ کشتی  آزاد جهان اعلام شد و کاپیتان 
تیم ملی کشتی آزادایران به رده چهارم وزن خود سقوط 

کرده است!
بــه گزارش تابناک ورزشــی؛ در حالی کــه در وزن ۸۶ 
کیلوگرم طــی حدود یک دهه اخیــر تنها دیویدتیلور 
آمریکایی موفق شــده از پس پهلــوان جویباری برآید، 
اتحادیه جهانی کشتی در اقدامی بحث انگیز یزدانی را به 

رده چهارم تقلیل داد.
بسیاری از کارشناسان و هواداران حسن یزدانی معتقدند 
او در بدترین فرم خود هم دومین کشــتی گیر برتر این 
وزن است و قطعا هیچ حریفی به جز تیلور توان و یارای 

مقاومت مقابل یزدانی و فنون او را ندارد.

در این فهرســت جدید عموزاد و قاسم پور تنها صدرنشینان 
ایرانی اوزان خود هستند، هرچند در المپیک پاریس به جای 
۱۰ وزن کشتی تنها شش کشتی گیر از هر کشور می توانند 

شرکت کنند.
پس از پایان مسابقات کشتی آزاد قهرمانی جهان در بلگراد، 
اتحادیه جهانی کشتی جدیدترین رنکینگ کشتی گیران را 
اعلام کرد که کامران قاسم پور و رحمان عموزاد که موفق به 
کسب مدال طلا شده بودند در صدر  اوزان ۶۵ و ۹۲ کیلوگرم 

قرار دارند.
جهــش خیره کننده عمــوزاد به صدر جــدول وزن خود از 

شگفتی های این رده بندی کشتی آزاد دنیاست.
حســن یزدانی، محمد نخودی و رضا اطری به مدال نقره و 
امیر حسین زارع و یونس امامی هم موفق به مدال برنز شده 
بودند که یزدانی به رده چهارم ۸۶ کیلو سقوط کرد. نخودی 
نیز در رده سوم وزن ۷۹ کیلوگرم ایستاده است. زارع و امامی 

هم چهارم هستند. 

گل محمدی:

امیدوارم با یک بازی خوب حال دل مردم را خوب کنیم
ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اعلام 
کرد، این باشــگاه آمادگی کمک به تیم 
ملی فوتبال کشــورمان را دارد و در این 
مــورد حتی بــا کارلوس کــی روش هم 

گفت وگو کرده است.
به گــزارش روزنامه صبح امروز به نقل از 
خبرگزاری تســنیم، یحیی گل محمدی 
در نشســت خبری پیش از دیدار تیمش 
مقابــل تراکتور در هفته هفتم لیگ برتر 
اظهار داشــت: در مورد بــازی صحبت 
خاصــی ندارم، بــه جهــت اینکه حال  
دل مــان خوب نیســت. در این روزهای 
تلخ و روزهایی که همه مردم ما ناراحت 
هســتند صحبت در مــورد فوتبال هیچ 
فایده ای ندارد. زمانی که حال دلت خوب 
باشــد فوتبال می چســبد، ولی واقعاً در 
شرایطی که وجود دارد نمی توانم زیاد در 
مــورد بازی صحبت کنم. هم بازی بدون 
تماشاگر است و هم در روزهایی هستیم 
که اکثــر مردم با توجه بــه اتفاقاتی که 

افتاده ناراحت هستند.
وی افــزود: با بچه ها هم صحبت کردم و 
امیدوارم با بازی که انجام می دهیم حال 

دل شــان را خوب کنیــم. در مورد بحث 
فنی نمی توانم صحبتی کنم. عزادار همه 
عزیزانی هســتیم که از دست مان رفتند. 
چه نیروهای پلیس و چه جوانانی که در 
این روزهای جان شــان را از دست دادند. 
همه آنهــا بچه های ایــران و این آب و 
خاک هســتند. صحبت کردن در مورد 
فوتبال در این روزها هیچ اهمیتی ندارد. 
امیدوارم این مســائل و مشکلات هر چه 
زودتر برطرف شــود و بتوانیم به روزها و 

زندگی عادی خودمان بازگردیم.
گل محمــدی راجع به بدون تماشــاگر 
شــدن بازی مقابل تراکتــور و اعتراض 
سرخپوشــان به رأی کمیتــه انضباطی، 
تصریح کرد: این بحث ها مدیریتی است. 
قطعاً  ما هم اعتراض داشتیم به این رأی 
که واقعاً  عجیــب و غریب بود. هیچکس 
متوجه نشــد که دلیل این رأی چه بود. 
ما اصلًا در آن شــهر )تبریــز( هواداری 
نداشــتیم که محروم شویم. به نظرم این 

سؤال را باید از کمیته انضباطی پرسید.
ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس در 
واکنش به سؤالی درباره پیشنهاد کارلوس 

کی روش بــرای اینکه بازیکنــان بعد از 
بازی هــای لیــگ دو روز در اختیار تیم 
ملی باشــند، گفت: من با آقای کی روش 
صحبت کــردم. هر کمکی از دســت ما 
بر بیاید برای تیــم ملی انجام می دهیم. 
باشــگاه ما این آمادگی را دارد که برای 
راحتی تیم ملی، بازیکنــان و اردوها هر 

کمکی باشد انجام دهیم.
وی درباره آخرین وضعیت عیسی آل کثیر 
و اینکه گفته شده حضور او در تمرینات 
بدون اجازه باشــگاه بوده است، تصریح 
کرد: از نظر مــن آل کثیر عضوی از تیم 
ماست. درست است قراردادی با ما ندارد، 
ولی با توجه به اتفاقی که برای او در تیم 
ما افتاد، من شــخصاً مدیون او هستم و 
هر کمکی از دســتم بربیاد برای او انجام 
می دهــم. او این روزها هــم اختصاصی 
تمرین می کند و تا نیم فصل این روند را 
ادامه خواهد داد. ان شاءالله بعد از نیم فصل 
هم در مورد این مسائل صحبت می کنیم.

گل محمــدی در مورد حاشــیه هایی که 
پس از پیروزی سرخپوشان در بازی قبل 
مقابل نفت مسجدسلیمان به وجود آمد 

و ادعــای مدیرعامل این باشــگاه مبنی 
بر حضــور پیروانی در رختکــن داوران، 
توضیح داد: خیلی از آن ماجرا گذشــته 
اســت. اتفاقاتی که آنجا افتــاد، اصلًا در 
شــأن فوتبال ایران نبود. در هر صورت 
شروع آن اتفاقات هم به خاطر چمن بلند 
ورزشگاه بود. وقتی با ناظر بازی صحبت 
کردیم او هــم تأیید کرد که چمن چند 
روز است کوتاه نشده. بحث از آنجا شروع 
شد. اگر چمن ورزشگاه عادی بود شاهد 

این مسائل نبودیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس راجع به 
آخرین وضعیت شــیخ دیاباته نیز گفت: 
خدا را شــکر شرایطش خوب است. فکر 
می کنم از هفته بعد بــه جمع ما اضافه 
می شود. فعلًا شرایطش نسبت به چیزی 
که فکر می کردیم بهتر بوده اســت و از 
چند روز دیگــر به تمرینــات ما اضافه 

می شود.
گل محمدی در ادامه درباره شــرایط تیم 
تراکتور خاطرنشــان کــرد: قهرمانی در 
لیگ هــدف اصلی ماســت. تراکتور هم 
در دو هفته اخیر که پیروز شــده است. 

به نظرم شــرایط روحی و روانی این تیم 
بهتر شده است. من تراکتور را تیم خیلی 
خوبی دیدم. قطعاً بازی ســختی برای ما 
خواهد بود و ان شاءالله بتوانیم با یک برد 

هواداران مان را خوشحال کنیم.
وی در پایــان یــادآور شــد: در آخــر 
صحبت هایــم می خواهــم در مورد یک 
آدم معلوم الحالــی که در مــورد فوتبال 
صحبــت می کنــد و به خــودش اجازه 
می دهد در تریبونی کــه در اختیار دارد 
در مورد پوشــش همســر من صحبت 
کند، حرف بزنــم. او همانطور که گفته 
شد ســخنگوی هیچ بخشی از حاکمیت 
نیستند و غلط اضافی کرده در مورد این 
مســائل صحبت کرده است. این آخرین 
بار باشــد که در مورد فوتبال و راجع به 
همسران فوتبالیست ها صحبت می کند. 
او باید حواســش جمع باشد و نباید این 
اتفاق بیفتد. اگر یک بــار دیگر در مورد 
فوتبالیست ها صحبت شود، اتفاقات بدی 
برای او خواهد افتاد. من این هشدار را به 
او می دهــم و از او می خواهم که دیگر از 

این غلط های اضافی نکند. 

۵11/1 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

قانـون تعییـن تکلیـف  نامـه  آئیـن  قانـون و مـاده ۱۳  آگهـی موضـوع مـاده ۳ 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی برابـر رای شـماره  
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۱۲۹۷ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبت 
ملـک کاشـمر تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضی آقـای جعفر بهـروز فرزند علی 
اکبر بشـماره شناسـنامه ۵۶۳۵ صادر ه از کاشـمر در ششـدانگ یکباب سـاختمان 
بـه مسـاحت ۲۴۹ متـر مربـع از پـلاک  ۴۶۸ فرعـی از ۱۵۹ اصلی واقـع در بخش 
دو کاشـمر  بـه آدرس اراضـی بحرآبـاد خریـداری از مالـک رسـمی  آقـای / خانـم  
مالکیـت مشـاعی متقاضی محرز گردیده اسـت .لـذا به منظور اطـلاع عموم مراتب 
در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند ازتاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتراض خـود را به این اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید ، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکور و 

عـدم وصـول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد . 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۷/۱۰. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۷/۲۵ .

 احمد جهانگیر- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کاشمر
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

»هورمون عشق« می تواند قلب آسیب دیده را ترمیم کند
بررسی جدید پژوهشگران آمریکایی نشان می دهد که هورمون 
معروف به »هورمون عشق« ممکن است تاثیر مفیدی بر ترمیم 

قلب آسیب دیده داشته باشد.
بــه گزارش ایســنا و به نقل از نوروســاینس نیــوز، هورمون 
عصبی »اکسی توسین«)Oxytocin( برای تقویت پیوندهای 
اجتماعی و ایجاد احساسات لذت بخش، به خوبی شناخته شده 
اســت اما این هورمون عملکردهای دیگری نیز دارد؛ از جمله 
تنظیم شــیردهی و انقباضات رحمی در زنان و تنظیم انتقال 

اسپرم و تولید تستوسترون در مردان.
پژوهشگران »دانشگاه ایالتی میشیگان«)MSU( در پژوهش 
جدیدی نشــان داده اند که اکسی توســین در گورخرماهی و 
کشت های سلولی انســان، عملکرد نامعلوم دیگری دارد. این 
هورومون، سلول های بنیادی به دست آمده از لایه بیرونی قلب 
را تحریک می کند تا به لایه میانی آن انتقال یابند و در آنجا به 
»کاردیومیوسیت ها«)cardiomyocytes( تبدیل شوند که 
سلول های عضلانی ایجادکننده انقباضات قلب هستند. شاید 
این کشف را روزی بتوان برای ترویج ترمیم قلب انسان پس از 

حمله قلبی مورد استفاده قرار داد.
دکتــر »آیتور آگیــره«)Aitor Aguirre(، اســتادیار گروه 
مهندســی پزشکی دانشــگاه ایالتی میشــیگان و پژوهشگر 
ارشــد این پروژه گفت: ما در این پژوهش نشــان داده ایم که 
اکسی توســین، یک نوروپپتید که به »هورمون عشــق« نیز 
معروف است، می تواند مکانیسم های ترمیم قلب را در قلب های 
آسیب دیده گورخرماهی و کشت های سلولی انسان فعال کند و 
راه را برای درمان های بالقوه جدید به منظور بازسازی قلب در 

انسان هموار سازد.
سلول های ترمیم کننده کاردیومیوسیت ها

تعداد زیادی از کاردیومیوسیت ها معمولا پس از حمله قلبی از 
بین می روند. از آنجا که آنها سلول های بسیار ویژه ای هستند، 
نمی تواننــد جای خالی خود را دوباره پر کنند اما پژوهش های 
پیشــین نشــان داده اند کــه زیرمجموعه ای از ســلول ها در 
اپی کاردیــوم می توانند تحت برنامه ریزی مجدد قرار بگیرند تا 
به ســلول های بنیادی تبدیل شوند که »سلول های پیش ساز 
مشــتق از اپی کاردیــوم«)EpiPCs( نامیده می شــوند. این 
ســلول ها می توانند نه تنها کاردیومیوسیت ها، بلکه انواع دیگر 
سلول های قلب را بازســازی کنند. آگیره گفت: به سلول های 
EpiPC به عنوان ســنگتراش هایی فکــر کنید که در قرون 

وسطی، کلیساهای جامع را در اروپا تعمیر کردند.
در هر حال، تولید EpiPCs برای بازســازی قلب انســان در 
شرایط طبیعی، برای ما ناکارآمد است. شاید گورخرماهی بتواند 

به ما بیاموزد که چگونه قلب را به طور موثرتری ترمیم کنیم.
گورخرماهی به خاطر ظرفیت خارق العاده خود در بازســازی 
اندام هایی مانند مغز، شبکیه چشم، استخوان و پوست مشهور 
است. گورخرماهی ها دچار حمله قلبی نمی شوند. گورخرماهی 

می تواند قلب خود را زمانی که یک چهارم آن از بین رفته است، 
دوباره پرورش دهد.

پژوهشــگران دریافتند که در گورخرماهی، در عرض سه روز 
پس از آســیب ناشی از انجماد به قلب، بیان آران ای پیام رسان 

اکسی توسین تا ۲۰ برابر در مغز افزایش می یابد.
همچنین، آنها نشان دادند که این اکسی توسین به اپی کاردیوم 
گورخرماهی می رود و به گیرنده اکسی توسین متصل می شود 
و یک آبشار مولکولی را ایجاد می کند که سلول های محلی را 

تحریک می کند تا گسترش یابند و به EpiPC تبدیل شوند.
این سلول های EpiPC جدید، به میوکارد گورخرماهی انتقال 
می یابند تا به قلب، عروق خونی و ســایر سلول های مهم قلب 

تبدیل شوند و جای سلول های از دست رفته را بگیرند.
اثر مشابه بر سلول های بافت انسان

مهم تــر از همــه این اســت که پژوهشــگران نشــان دادند 
اکسی توســین، تأثیر مشــابهی را بر بافت انســان در شرایط 
آزمایشــگاهی دارد. اکسی توسین، »سلول های بنیادی پرتوان 
 EpiPC را تحریک می کند تا به )hIPSCs(»القایی انســانی
تبدیل شــوند و اثری بسیار قوی تر از مولکول های دیگری که 

قبلا نشان داده شده بود، داشتند.
آگیره گفــت: این نتایج نشــان می دهند که احتمــال دارد 
تحریک تولید EpiPC توســط اکسی توسین در انسان تا حد 
قابل توجهی حفظ شــود. اکسی توسین به دلایل دیگر به طور 
گســترده در آزمایش های بالینی مورد استفاده قرار می گیرد. 
بنابراین، استفاده مجدد برای بیماران پس از آسیب قلبی، یک 
تصور دور از ذهن نیست. حتی اگر ترمیم قلب فقط جزئی باشد، 

فواید آن برای بیماران می تواند بسیار زیاد باشد.
وی افزود: در مراحل بعد، ما باید اکسی توســین را در انســان 
پس از آسیب قلبی بررسی کنیم. خود اکسی توسین در گردش 
خون، عمر کوتاهی دارد. بنابراین، اثرات آن در انســان ممکن 
است با این کار مختل شوند. داروهایی که به طور خاص با طول 
عمر بیشتر یا قدرت بیشــتر طراحی شده اند، ممکن است در 
این شرایط مفید باشند. به طور کلی، آزمایش های پیش بالینی 
روی حیوانات و آزمایش های بالینی روی انسان ها برای پیشرفت 

ضروری هستند.

عملیات انتقال ماژول آزمایشگاه 
ایستگاه فضایی چین تکمیل شد

آژانــس فضایی سرنشــین دار)CMSA( چین اعلام کرد 
فضانوردان چینی مستقر در ایستگاه فضایی »تیانگونگ« با 
همکاری محققان در زمین، عملیات انتقال ماژول آزمایشگاه 
ایستگاه فضایی چین موســوم به »ونتیان«)Wentian( را 

تکمیل کردند.
به گزارش ایسنا و به نقل از چاینادیلی، به گفته آژانس فضایی 
سرنشین دار چین، عملیات انتقال در مدار ماژول آزمایشگاهی 
ایســتگاه فضایی ونتیان چین در ساعت ۱۲:۴۴ بعد از ظهر 

جمعه)روز گذشته( به وقت محلی با موفقیت انجام شد.
آژانس فضایی سرنشین دار چین گفت: این اولین باری است 
که چین با استفاده از تسهیلات انتقال، عملیات جابجایی یک 

کابین فضاپیما در مقیاس بزرگ را در مدار تکمیل می کند.
در طول انتقال، ماژول آزمایشگاهی ونتیان ابتدا پیکربندی 

ساختار خود را تکمیل کرد و از ماژول اصلی ایستگاه فضایی 
تیانه جدا شد. در ادامه، ونتیان عملیات جابجایی را انجام داد 
و سپس به درگاه کناری کابین گره)node cabin( ایستگاه 

فضایی چین متصل شد.
»وی ژی«)Wei Zhi( مهندس آکادمی فناوری پروازهای 
فضایی شــانگهای گفت که ونتیان به همــان ماژول اصلی 
منتقل شد تا اطمینان حاصل شود که مسیر مرکز سنگینی 
سراســری آن نیز در همان صفحه باقــی می ماند، بنابراین 
اختلالات احتمالی در ترکیب ایستگاه فضایی کاهش می یابد.

مرکز ســنگینی سراســری)Barycenter( مرکز جرم دو 
یا چند جســم آســمانی در حال چرخش به دور یکدیگر و 

نقطه ای  است که این اجرام به دور آن می گردند.
این آژانس گفــت که این عملیات که حدود یک ســاعت 
به طول انجامید و موفقیــت عملیات نتیجه همکاری بین 

فضانوردان در فضا و متخصصان روی زمین بود.
از طریق جابجایی، ترکیب ایستگاه فضایی چین به L شکل 
تغییر کرده است. پس از ورود ماژول آزمایشگاهی منگتیان، 
به شکل T تغییر داده می شود. ماژول منگتیان قرار است در 

اکتبر سال جاری پرتاب شود..

خبر

علمی

فناوری

پژوهشگران از پرتوهای گاما برای شناسایی 
یک کهکشان کوچک همسایه استفاده کردند 

که مملو از ماده تاریک است.
به گزارش روزنامه صبح امروز به نقل از وبگاه 
سای تکِ دِیلی، یک تیم پژوهشی بین المللی 
یک کهکشان کوچک راه شیری 
را کشــف کرده اند که پر از ماده 
تاریــک اســت؛ اما انتشــار آن 
»تپ اخترهای  دستاورد  احتمالاً 
میلی ثانیه ای« اســت که ذرات 

کیهانی پرتاب می کنند.
مرکز کهکشان راه شیری در حال 
دمیدن یک جفت حباب عظیم 
از پرتوهای گاما است که  وسعت آن ۵۰ هزار 
ســال نوری است. این پدیده که شکل آن به 
ساعت شنی شــباهت دارد، تقریباً ۱۰ سال 
پیش با استفاده از تلسکوپ فضایی پرتو گامای 
فرِمی مشاهده شــد، اما منشأ آن به صورت 
یک راز باقی ماند. این لوب های تشعشــعی، 

»حباب های فرِمی« نامیده می شوند و با چند 
زیرساخت اســرارآمیز از گسیل پرتو گامای 
بسیار درخشــان وصله شده اند. زمانی تصور 
می شــد پیله فرِمی، یکی از درخشان ترین 
نواحی لوب جنوبی، نتیجه فوران های قبلی 

سیاه چاله  کلان جرم کهکشان است.
یک تیم بین المللی متشــکل از پژوهشگران 
دانشگاه آمستردام و دانشگاه ملی استرالیا و 
مؤسســه فیزیک و ریاضیات کاولی در ژاپن، 
داده های تلســکوپ های فضایی گایا و فرِمی 
را تجزیه وتحلیل کردند تا نشــان دهند که 
انتشار پیله فرِمی در واقع از کهکشان کوتوله 
کمان است. این کهکشان از طریق حباب های 
فرِمی از موقعیت ما روی زمین دیده می شود. 
به دلیل مدار فشــرده آن به دور کهکشان ما 
و گذرهای قبلی از طریق دیسک کهکشانی، 
بیشتر گاز بین ستاره ای خود را از دست داده 
است و بسیاری از ستاره های آن از هسته جدا 

و به جریان های کشیده تبدیل شده اند.

کارگزاران برون مرزی معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری در کشورهای مختلف به 
بازاریابی و شبکه ســازی فروش محصولات 

فناوری نانو ایران اقدام می کنند.
به گزارش گروه علم و پیشــرفت خبرگزاری 
فاس به نقــل از معاونت علمــی و فناوری 
ریاســت جمهوری، ستاد نانو معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری به عنوان حامی 
کارگزاران بــرون مرزی معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری 
در کشورهای مختلف در تلاش 
است تا به صورت مستمر به تعداد 
کارگزاران خود بیافزاید. در حال 
حاضر هم کارگزاران فناوری در 
۶ کشــور ایتالیا، ترکیه، تایلند، 
فیلیپین، ارمنستان و سوریه مشغول به فعالیت 
هســتند.تلاش آنها در کشور ایتالیا منجر به 
مذاکره برای ثبت فعالیت یکی از شرکت های 
دانش بنیان و صادرات دستگاه الکتروریسی 
نیمه صنعتی و صنعتی شده است. همچنین 
مذاکره بــرای صادرات محصــولات یکی از 
مجموعه های دانش بنیان در حوزه کیت های 

تشخیصی در کشــور سوریه هم یکی از این 
دستاوردها است.

ترکیه هم محصولات شــرکتی دانش بنیان 
ایرانی را در ســایت های فروش آنلاین خود 
قرار داده است. مذاکره درباره صادرات پلیمر و 
کامپاندهای ایران ساخت در کشور ارمنستان 
نیز حاصل فعالیت کارگزاران فناوری ستاد نانو 
ذر بیرون از مرزها اســت. در تایلند با کمک 
این واسطه های فناوری قرارداد همکاری با دو 
شرکت فناور ایرانی برای صادرات محصولات 

سیناکورکومین را تمدید شده است.
فیلیپین هم که یکــی از بازارهای متقاضی 
این محصولات ایرانی است قراردادهایی با دو 
شرکت دانش بنیان برای صادرات  محصولات 
سیناکورکومین و سینادوکسوزوم و آزمایش 
بالینی سینالیو و نانوکورکومین منعقد کرده 
است. مذاکره برای ثبت محصولات تولید شده 
در زمینه تجهیزات و محصولات پزشکی برای 
تشخیص و درمان ســرطان یکی از شرکت 
های دانش بنیان هم دیگر دســتاورد ثبت 
شده در این کشور است که با تلاش کارگزاران 

فناوری میسر شده است.

شناسایی کهکشانی کوچک در همسایگی راه شیری

رونق بازار محصولات نانوفناوری ایران ساخت در 6 کشور جهان


